




3 اقتصادی

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین: 

بایدیکسپرجدیاقتصادیداشتهباشیم
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین گفت: در کنار سپر دفاعی موشکی قوی، باید یک 
سپر جدی اقتصادی هم داشته باشیم و استراتژی آن اقتصاد مقاومتی است و غیر از این، 

انتخاب دیگری نداریم. 
محمدرضا باهنر در مراسم افطاری جامعه اسلامی مهندسین که در مجتمع آدینه 
برگزار شد، اظهار کرد: وظیفه کنشگران سیاسی، فرهنگی و اجتماعی در وهله اول داشتن 

تحلیلی واقع بینانه از اتفاقات روز جهان و کشور است.
وی با اشاره به خروج آمریکا از برجام، ادامه داد: آمریکا مثل برخی پیمان های دیگر، 
یکجانبه خروج خود از برجام را اعلام کرد و باید به آثار واقعی و تبلیغاتی این اقدام دقت 

کنیم و وظیفه خودمان را بدانیم.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با بیان اینکه دیوار بی اعتمادی بلندی بین ایران و 
آمریکا است، گفت: استراتژی ها و سیاست های دولتمردان آمریکا با هم تفاوتی ندارد، 

شاید روش هایشان فرق کند.
باهنر ادامه داد: تشنج و تغییرات مداوم در همکاران ترامپ حاکی از این است که می 
خواهند تاکتیک های دیگری داشته باشند اگرچه آمریکایی ها همواره دنبال برخوردهای 

استکباری و زورگویانه با غیرآمریکایی ها هستند. 
باهنر با اشاره به اینکه وزیر خارجه جدید آمریکا و دیگر مقامات این کشور عمدتا تحلیل 
های خود را از زبان منافقان می گیرند، تصریح کرد: آنها جنایت های عظیمی انجام دادند 
و بیش از 18 هزار شهید ترور داریم. ما از 35 سال پیش با روحیه داعشی های که امروز 

دنیا با آن مواجه شده است، آشنا شدیم.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین تصریح کرد: دولتمردان آمریکا در دوره های مختلف 

تمام تلاش خود را علیه نظام جمهوری اسلامی به کار بردند اما راه به جایی نبردند. 
وی یادآورشد: مدت هاست که جنگ علیه ایران از وزارت دفاع به وزارت خزانه داری 
منتقل شده است و امیدشان به موفقیت در تحریم ها بسیار بالاست و در دوره گذشته 
هم از عنوان تحریم های فلج کننده، استفاده کردند و فشارهایی هم به مردم آمد و یک 
چهارم این فشارها در کشورهای دیگر موجب شده که آنها تسلیم شوند اما در مورد ملت 
ایران اینگونه نیست.  باهنر خاطرنشان کرد: در طول 40 سال گذشته هیچ زمانی نبوده که 
مورد تحریم نباشیم بعضی وقت ها تحریم ها افزایش یافته و در برخی موارد کمرنگ شده 
است. اکنون مجددا یک جنگ جدی اقتصادی است و دنبال این هستند که به اصطلاح 
خودشان حکومت را فلج کنند. دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین در عین حال گفت: 
برخی نارضایتی داخل هم که اتفاق می افتد از بی تدبیری و کم تدبیری بعضی مسئولان 

است که باعث می شود دشمنان فکر کنند که تحریم ها اثر داشته است.
باهنر در بخش دیگری از سخنانش به مطالبات ایران در برجام اشاره کرد و افزود: 
مطالبات ما در برجام کاملا روشن و تعریف شده است و هیچ جای تفسیر و کم کردن 

ندارد. 
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین تصریح کرد: محدوده مذاکرات برجام بوده و برجام 
دو، سه و چهارم نداریم و در مورد قدرت دفاعی و نفوذ منطقه ای هم به هیچ وجه بحث 
را برای مذاکره وارد نمی دانیم و پنجره ای برای مذاکره قائل نیستیم و این مسائل مربوط 

به خودمان است. 
وی به ترویج ناامیدی در کشور اشاره کرد و گفت: تریبون های رسمی نظام که از خزانه 
نظام استفاده می کنند، تبدیل شده اند به تریبونی که ضعف را تزریق می کنند و به 

ناکارآمدی می پردازند.
باهنر اضافه کرد : در پایش میدانی متوجه می شویم که بسیاری از این ناامیدی و یاس 
ها را خود تریبون های رسمی نظام به بهانه اینکه حرف مردم را بزنند یا ضعف مسئولان 

بگویند، تبلیغ می کنند.

معاون وزیر کشاورزی:

باگرانفروشیلبنیاتبایدبرخوردشود
معاون وزیر کشاورزی اعلام کرد که اگر کارخانه های لبنی مرتکب تخلف شده و بدون 
مجوز اقدام به افزایش قیمت محصولات خود کرده اند، دستگاه های نظارتی باید با آن ها 

برخورد کنند.
از دوهفته گذشته بسیاری از برندهای مطرح در صنایع لبنی نسبت به افزایش قیمت 
محصولات خود اقدام کرده اند که به گفته مدیر کل نظارت بر محصولات کشاورزی و مواد 
غذایی سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، "این اقدام کارخانه های لبنی 
غیر قانونی است و با متخلفان برخورد می شود" که البته هنوز قیمت لبنیات به حالت سابق 
برنگشته است. در این زمینه مرتضی رضایی - معاون وزیر جهاد کشاورزی در امور دام - 
به ایسنا گفت: دو مسئله در این زمینه وجود دارد که یکی قیمت تمام شده محصولات 
لبنی برای کارخانه های تولیدکننده است و دیگری قیمت تمام شده شیر خام بوده که 
طی سال های اخیر افزایش داشته است. وی افزود: با وجود اینکه قیمت محصولات لبنی 
طی هفته گذشته افزایش یافته اما هنوز قیمت شیر خام تغییر نکرده و در برخی از مواقع 
و در ماه هایی شاهد کاهش قیمت خرید شیر خام از دامداران توسط کارخانه های لبنی 
هستیم. گرچه در این زمینه می توان گفت که شاید دیگر هزینه های تولید محصولات 
لبنی در این کارخانه ها افزایش یافته اما اصلی ترین معیار و پارامتر برای تعیین قیمت تمام 
شده محصولات لبنی در صنایع نرخ خرید شیر خام از دامداران است. معاون وزیر جهاد 
کشاورزی در امور دام تاکید کرد: افزایش قیمت محصولات لبنی توسط کارخانه های 
تولیدکننده ارتباطی به وزارت جهاد کشاورزی ندارند و دستگاه های نظارتی اگر تشخیص 
دادند که این افزایش قیمت بدون مجوز و غیرقانونی بوده باید با متخلفان در این زمینه 
برخورد کنند. رضایی گفت: به نظر می رسد در این زمینه باید قیمت تمام شده محصولات 
لبنی و شیر خام را محاسبه کرده و نرخ سود منطقی تولید کنندگان در هر دو عرصه رایانه 
کارخانه های تولیدکننده محصولات لبنی و دامداران را در آن پیش بینی کرد. نهایتا باید 
به گونه ای مدیریت شود که هیچ یک از طرفین از دامداران تا کارخانه های تولیدکننده 

محصولات لبنی متضرر نشوند.

رییس کمیسیون سخت افزار سازمان نظام صنفی رایانه ای :

راهمقابلهباتحریمها،جلوگیریازقاچاقو
شفافیتاقتصادیاست

رییس کمیسیون سخت افزار سازمان نظام صنفی رایانه ای »تداوم جلوگیری از قاچاق« 
و »افزایش شفافیت اقتصادی« را راهکارهای مقابله با تحریم های آمریکا اعلام کرد. 

»احمد علیپور« افزود: هدف آمریکا از کنار گذاشتن برجام، ایجاد مشکلات اقتصادی برای 
ایران و افزایش نارضایتی در این بخش است. رییس جمهوری آمریکا با وجود مخالفت های 
جهانی با هرگونه تصمیم یکجانبه، شامگاه هجدهم اردیبهشت ماه از توافق هسته ای برجام 
خارج شد. پس از این اقدام مخالف قطعنامه بین المللی 2231 شورای امنیت سازمان ملل 
متحد، اتحادیه اروپا به همراه دیگر امضاکنندگان توافق برجام یعنی روسیه، چین، فرانسه، 
آلمان و انگلیس دور تازه ای از رایزنی ها را برای حفظ این توافق بین المللی آغاز و بر 
پایبندی به برجام تاکید کردند. رییس کمیسیون سخت افزار سازمان نظام صنفی رایانه ای 
تاکید کرد برخی کشورهای منطقه برای کمک به آمریکا، ایران ستیزی را در پیش گرفته 
اند که تدوین برنامه صحیح اقتصادی، جلوگیری از قاچاق کالا و کاهش اقتصاد تاریک می 
تواند به شکست طرح های آنان بینجامد. علیپور ادامه داد: دولت با تدوین برنامه صحیح 
برای جلوگیری از رواج اقتصاد غیرشفاف و واردات کالاهای غیرضروری مانند خودرو و 
افزایش ارزش کالاهای فناوری اطلاعات می تواند به گذر از این شرایط کمک کند. این 
فعال بخش فناوری اطلاعات گفت: اقتصاد مبتنی بر تولید و بازرگانی شفاف، نیاز بیش از 
اندازه به ارز را برطرف کرده و کشور را از وابستگی به واردات غیرضروری می رهاند. علیپور 
افزود: اکنون اتحادی در کشور ایجاد شده است که باید با شفافیت از آن استفاده کرد. هیچ 
کس با دروغ نمی تواند مشکلات را برطرف کند و باید با مردم صادقانه صحبت کرد. »به 
عنوان یک راه حل، می توان روابط بانکی با اروپا را توسعه داد و بخشی از سرمایه گذاری 
ها را جذب کرد. همچنین می توانیم با اصلاح برخی قوانین، اروپایی ها را بر حضور در بازار 
کشور علاقه مند کنیم؛ در این صورت آنها براحتی حاضر به خروج از برجام نخواهند بود«.

ارزهاکجارفتهاند؟
اغلب کارشناسان اقتصادی، به  رغم اختلافاتی که در مورد جزئیات سیاست جدید ارزی 
دولت دارند، می پذیرند در شرایطی که دلار هر روز جهش تازه ای را تجربه می کرد و اقتصاد 
کشور را به التهابی خطرناک کشانده بود، دولت چاره ای نداشت جز آنکه »کاری بکند«. 
کاری که دولت انجام داد یکسان  سازی نرخ ارز در رقم هر دلار 4200 تومان بود. خرید و 

فروش ارز به قیمت  های دیگر ممنوع شد. 
دو هفته پیش رئیس بانک مرکزی اعلام کرد که »هیچ نگرانی از تامین ارز متقاضیان 
وجود ندارد. از ابتدای فعالیت سامانه نیما در 22 فروردین  ماه امسال تا 18 اردیبهشت 
ماه، بیش از 6.2 میلیارد دلار ارزهای مختلف تخصیص داده شده است.« این رقم ظاهرا 
اکنون به بیش از 7 میلیارد دلار رسیده است. این سخنان در شرایطی گفته می شود که 
بنگاه  های تولیدی از کمبود مواد اولیه وارداتی و مختل شدن کسب  و  کارشان به شدت 
نالانند. در برخی موارد، اساسا مواد اولیه آنها در بازار یافت نمی شود.  به گفته رئیس هیات  
مدیره اتحادیه مرغ تخم  گذار استان تهران »به دنبال افزایش قیمت نهاده های مورد نیاز 
صنعت طیور و نایاب  شدن ذرت و سویا در بازار، بسیاری از واحدهای تولیدی جرات جوجه  
ریزی ندارند. به اعتقاد فعالان اقتصادی، یک دلیل پیدایش صف  های طولانی می تواند 
این باشد که »دولت در شرایط کنونی تفاوتی برای تخصیص ارز به تولید کنندگان یا 
وارد کنندگان محصولات لاکچری قائل نشده است.« و به گفته رئیس انجمن قطعه  سازان 
»هم  اکنون صف طولانی برای ارز 4200 تومانی در بانک مرکزی شکل گرفته که اولویتی 
برای تخصیص آن در نظر گرفته نشده که همین امر بسیاری از واحدهای تولیدی را با 
مشکلاتی همراه کرده است.« اما اگر به راستی در تخصیص ارز برای واردات، اولویت  بندی 
صورت نگرفته باشد، آن گاه این سوال مطرح می شود که ارزهای مورد اشاره رئیس بانک 

مرکزی به کدام دسته از فعالان اقتصادی تعلق گرفته است؟

رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: 75 هزار و 945 مبایعه نامه در اردیبهشت 
ماه امسال در دفاتر مشاوران املاک سراسر کشور ثبت شد که در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال، بیش از 33 درصد رشد نشان می دهد. 
»مصطفی قلی خسروی« با بیان اینکه از ماه خرداد، بازار املاک اعم از استیجاری 
و فروش رونق می گیرد، افزود: اردیبهشت ماه پارسال در مجموع 56 هزار و 991 

مبایعه نامه در دفاتر مشاوران املاک سراسر کشور ثبت منعقد شده بود.
وی اظهار داشت: در اردیبهشت ماه امسال در مجموع 130 هزار و 278 قرارداد 
اجاره و مبایعه نامه در دفاتر مشاوران املاک در کشور تنظیم شده که در مقایسه 

با مدت مشابه سال 96 حدود 14 درصد افزایش یافته است.
نماینده رئیس اتاق اصناف ایران در کمیسیون تخصصی مشاوران املاک کشور و 
رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران بیان کرد: در اردیبهشت ماه سال جاری 52 
هزار و 866 قرارداد اجاره مسکن در سطح کشور به ثبت رسیده که در مقایسه 
با 55 هزار و 904 فقره قرارداد اجاره در همین ماه در سال 96 حدود 5 درصد 
کاهش یافت. رئیس اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به رشد خرید و فروش 
مسکن در تهران اظهار داشت: در این ماه 38 هزار و 752 قرارداد اجاره و مبایعه 
نامه در دفاتر مشاوران املاک تهران به ثبت رسید که در مقایسه با اردیبهشت ماه 

سال گذشته یک درصد افزایش نشان می دهد.
نماینده رئیس اتاق اصناف ایران در کمیسیون تخصصی مشاوران املاک کشور 
و رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران یادآور شد: در دومین ماه سال جاری در 
مجموع 21 هزار و 412 قرارداد خرید و فروش مسکن در شهر تهران به ثبت 
رسید که در مقایسه با اردیبهشت ماه سال 96 حدود 7 درصد افزایش داشته 

است. 
قلی خسروی اظهار داشت: در اردیبهشت ماه پارسال در شهر تهران در مجموع 
17 هزار و 901 قرارداد اجاره ثبت شد که این تعداد قرارداد در اردیبهشت ماه 
امسال به 17 هزار و 19 قرارداد تقلیل یافت که حاکی از کاهش 5 درصدی آن 

است.
به گزارش ایرنا، طبق آخرین گزارش بانک مرکزی حجم معاملات مسکن شهر 
تهران در فروردین امسال در مقایسه با ماه پیش از آن و مدت مشابه سال گذشته 
به ترتیب 59 و 6.3 درصد کاهش یافت که ناشی از تعطیلات دو هفته ای نوروز 

بوده است.
همچنین متوسط قیمت خرید و فروش یک متر زیربنای واحد مسکونی معامله 
شده از طریق بنگاه های معاملات ملکی شهر تهران 55 میلیون و 300 هزار ریال 
اعلام شد که نسبت به ماه پیش از آن و مدت مشابه سال گذشته به ترتیب 20 

درصد،کاهش و 29.5 درصد افزایش نشان می دهد.
در فروردین ماه گذشته بیشترین معاملات مسکن به ترتیب در مناطق پنج، دو، 
چهار و 10 انجام شد و منطقه پنج با ثبت 46.7 درصد و منطقه 19 با ثبت چهار 
درصد به ترتیب بیشترین و کمترین رشد متوسط قیمت مسکن نسبت به مدت 

مشابه سال پیش را تجربه کردند.
شاخص اجاره بهای مسکن شهر تهران نیز در فروردین ماه گذشته در مقایسه با 

مدت مشابه سال پیش 9.3 درصد رشد نشان می دهد.
بنا به اعلام بانک مرکزی، ماهیت یکساله قراردادهای اجاره و اثرپذیری شاخص 
اجاره بهای مسکن از سیاست های کنترل و مهار تورم، سبب تغییر اجاره بها با 

تحولات نرخ تورم در کشور شده است. 
سهم هزینه مسکن از مجموع هزینه های خانوار در محاسبات شاخص کل بهای 

کالاها و خدمات مصرفی معادل 33.1 درصد بوده است.
بانک مرکزی هنوز آمار مربوط به معاملات مسکن در اردیبهشت ماه را منتشر 

نکرده است.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک ؛ 

معاملات مسکن در کشور 33 درصد افزایش یافت 

شنبه -5 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4565

عرضه دلار با نرخ 4200 تومان و تأکید برخی مسئولان بر عدم تغییر آن تا مدت حداقل چند ماهه، برای بازار 
ارز افاقه نکرد و آن طور که کارشناسان پیش بینی کرده بودند فشار برای تثبیت نرخ دلار دوام نیاورد و طولی 

نکشید که از 4200 تومان عبور کرد.
به گزارش ایسنا، با تلاطم های چند ماه پایانی سال گذشته در بازار ارز و شدت گرفتن آن در روزهای ابتدایی 
سال جاری ظاهرا دولت و بانک مرکزی راهی جز ورود برای تعیین یک نرخ برای دلار نداشتند. به گونه ای که 
در زمان به اوج رسیدن قیمت دلار و ثبت تاریخی آن در نرخی بیش از 6000 تومان دولت از حذف تمامی 
نرخ ها و اعمال سیاست جدیدی خبر داد که در آن قیمت دلار را 4200 تومان اعلام و تأکید کرد که هر نرخی 

غیر از آن را ممنوع و قاچاق می داند.
در آن زمان )از 21 فروردین ماه این دستورالعمل به مرحله اجرا درآمد( در مواردی برخی اظهارات از این 
حکایت داشت که قرار است قیمت 4200 تومانی دلار حداقل چند ماه ثابت بماند، اما در مجموع به این معنی 

نیست که هیچ وقت این نرخ تغییر نکند و در آینده متناسب با شرایط بازار نرخ گذاری آن انجام خواهد شد.
چند روزی از اجرای سیاست ثابت نگه داشتن قیمت دلار در نرخ  4200 تومان نگذشته بود که کارشناسان 
در این باره انتقاداتی را مطرح کرده و تأکید داشتند که در شرایطی که نظام ارزی کشور شناور مدیریت شده 
است اینکه قرار باشد سیاست دستوری برای مدت طولانی به اجرا درآمده و قیمت دلار را برای چند ماه ثابت 

نگه داشت به هیچ عنوان پاسخگو نبوده و خود موجب ضربه زدن به بازار ارز و اقتصاد می شود.
انتقادات در این باره در حالی ادامه داشت که طولی هم نکشید که در روزهای گذشته بانک مرکزی بعد از 
حدود 40 روز ثابت نگه داشتن قیمت دلار، نرخ آن را از 4200 تومان تغییر داده و در مدت نزدیک به سه روز 
آن را تا 9 تومان گران کرد. در مدت اخیر  رئیس کل بانک مرکزی نیز برخلاف اظهارات برخی مسئولان برای 
نگه داشتن قیمت دلار در 4200 تومان اعلام کرده بود که این ارز دچار تغییرات قیمتی خواهد شد و احتمالا 

حدود شش درصد تا پایان سال نوسان دارد.
این در حالی است که در سویی دیگر و در بازار آزاد گزارشات از این حکایت دارد که قیمت دلار تا حدود 
6500 تومان تعیین شده و در بین صرافی ها و دلالان به طور خاص به فروش می رسد. این یکی از مسائلی 
است که کارشناسان معتقد بودند در سیاست جدید ارزی اگر نیاز متقاضیان پاسخ داده نشده و قیمت دلار 
تثبیت شده نگه داشته شود می تواند به وجود آمده و بازار ارزی که معامله در آن ممنوع شده را حتی به صورت 

زیرزمینی رونق دهد.
در همین مدت اخیر بانک مرکزی تغییراتی در سیاست جدید ارزی ایجاد کرده است به طوری که با وجود 
ممنوعیت فعالیت صرافی ها برای خرید و فروش مستقیم ارز در بازار و حکمرانی  بانک ها در سامانه یکپارچه 
ارزی، این سیاست را تغییر داد و به گونه ای صرافان را به معاملات ارزی وارد کرد. البته این مربوط به بازار ارز 
نبوده و تنها در سامانه های ارزی انجام می شود. با این وجود برخی پیش بینی می کنند که در آینده نزدیک 
سیاست ارزی جدید اعمال شده با تحولاتی همراه و شرایط معاملات به خصوص از سوی صرافان متفاوت 
شود. در این حالت باید منتظر بود تا با توجه به تغییر و تحولاتی که اخیرا بانک مرکزی در حال اعمال آن برای 

سیاست  ارزی خود است شرایط متفاوتی نسبت به یکی، دو ماه گذشته ایجاد شود.

برخی  در  روزها  این  برون شهری  نقل  و  کامیونداران بخش حمل 
شهرستانها مشکلاتشان را در تجمع هایی مطرح کردند؛ هرچند بین 15 تا 
20 درصد به مبلغ کرایه آنها اضافه شد اما معضل این صنف، سوءاستفاده 

واسطه هاست که نیمی از درآمد کامیونداران را به جیب می زنند. 
در روزهای اخیر کامیونداران نسبت به آنچه »کم بودن نرخ کرایه ها« می 
دانند، در برخی شهرستان ها اجتماع و رسیدگی به مشکلات صنفی خود 
را خواستار شدند. کامیونداران به افزایش قیمت لوازم یدکی، لاستیک، حق 
بیمه رانندگان در سال های اخیر و پایین بودن نرخ کرایه اشاره و تاکید 
کردند که قیمت حمل بار باید افزایش یابد. آنان می گویند کرایه حمل 
و نقل کامیون ها در چند سال اخیر هیچ تغییری نکرده اما تورم باعث 
افزایش هزینه ها شده و وضعیت معیشتی آنان با مشکل روبرو شده است.  
کامیونداران، به مشکلاتی همچون »مبلغ حق بیمه رانندگان، بی عدالتی 
در توزیع بار در بنادر و میزان دریافت کمیسیون توسط شرکت های حمل 
ونقل« معترضند اما از دوشنبه این هفته، سازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای کشور بین 15 تا 20 درصد مبلغ کرایه حمل و نقل را افزایش داد. 
معاون حمل ونقل سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای، مهمترین دلیل 
اعتراض کامیونداران در روزهای گذشته را »افزایش قیمت لوازم یدکی 
خودرو« اعلام کرده است. به گفته »داریوش امانی« با توجه به نوسان های 
قیمت ارز برخی لوازم یدکی از جمله لاستیک با رشد قیمتی مواجه شده 

و هزینه های رانندگان را افزایش داده است.
* درآمد هنگفت شرکتها از حق کمیسیون

در این رابطه »محمد خان بلوکی« رئیس اتحادیه انجمن های صنفی 
رانندگان حمل ونقل کالای کشور روز پنجشنبه در گفت و گو با خبرنگار 
ایرنا افزود: کرایه حمل کالا در کشور نزدیک به سه سال افزایش نیافته بود 
که این هفته 15 تا 20 درصد افزایش یافت. این مقام صنفی اظهارداشت: 
دلال ها و شرکت های حمل ونقل بارنامه نویس که حتی یک ریال نیز 
در این بخش سرمایه گذاری نکرده اند از محل کمیسیون بار رانندگان 
درآمدهای زیادی نصیب خود می کنند. به طور نمونه از کرایه 2 میلیون 
تومانی، 50 درصد نصیب این شرکت ها می شود. وی گفت: اگر رانندگان 
کرایه های واقعی خود را دریافت کنند، نیازی به پرداخت بخشی از هزینه 
های بیمه های اجتماعی آنها توسط دولت نیست. رئیس اتحادیه انجمن 
های صنفی رانندگان حمل ونقل کالای کشور به اعتراض رانندگان 

حمل ونقل کالا به پایین بودن کرایه اشاره کرد و افزود: هنوز بسیاری از 
کامیونداران از جمله در استان فارس، افزایش بیش از 20 درصدی کرایه 
های حمل بار را خواستارند و نسبت به این میزان معترضند. خان بلوکی 
تاکید کرد: در کشورهای جهان، شرکت های حمل ونقل کالا صاحب 
کامیون اند و رانندگان را استخدام می کنند اما در ایران شرکت های حمل 
ونقل فقط نقش بارنامه نویس را دارند و از محل کمیسیون کامیونداران، 
درآمدهای هنگفتی را کسب می کنند. به گفته وی، شرکت های حمل 
ونقل پس از معرفی بار و صدور بارنامه بلافاصله حق کمیسیون خود را از 
راننده می گیرند در حالی که راننده باید پس از طی مسافت زیاد، بار خود را 
تحویل و کرایه اش را با مشکلات متعدد و حتی چند ماه بعد دریافت کند.

* فعالیت بیش از 65 هزار کامیون اضافه در بخش حمل و نقل
خان بلوکی درباره ظرفیت حمل و نقل باری کشور نیز گفت: اکنون به 
طور متوسط از هر 10 کامیون فعال در حمل و نقل برون شهری در کشور، 
هفت دستگاه بار دارد که نشان می دهد بیش از 65 هزار کامیون بیش 
از ظرفیت بار در این بخش فعالیت می کنند. وی تاکید کرد: دلال بازی 
شرکت های حمل ونقل اجازه نمی دهد رانندگان و کامیونداران به حق و 

حقوق قانونی خود دست یابند.

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 

  برابر رای شماره 139760316014000464مورخ 1397/2/18هیات اول / دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرف مالکانه بلامعارض متقاضی آقای رشید 
محمدی آیین به شناسنامه شماره 911 کد ملی 1829057022 صادره از خرمشهر فرزند غیدان در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت 80.21 متر مربع قسمتی از پلاک شماره 11 و 19 اصلی واقع در کرمانشاه بخش حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو به 
آدرس  : کرمانشاه : نقلیه – کوی 117 پلاک 21   با کسر مالکیت از زارع صاحب نسق آقای رحیم اسفندیاری فرزند ابوالقاسم محرز 
گردید لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاص  نسبت به صدور سند  
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس 
از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت 

انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :97/3/5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 97/3/20
فرهاد نوری رئیس ثبت اسناد واملاک 

------------------------------------------------------------
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه 

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند رسمی 
  برابر رای شماره 139760316014000395 مورخ1397/02/11هیات اول / دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرف مالکانه بلامعارض خانم فرخنده 
صوفی قلعه گلینه منفرد  فرزند کریم ش ش 27146 صادره از کرمانشاه در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 252.05  متر 
مربع قسمتی از پلاک 1905 فرعی ار 123- اصلی واقع در بخش 3 حومه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو به آدرس :کرمانشاه ، خیابان 
بهار ، 16 متری دوم ، پلاک 33 را با خریداری مع الواسطه ار مالکان رسمی آقایان سید سعید میر معینی و عبدالعلی اشجاری محرز 
گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاص  نسبت به صدور سند  
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس 
از اخذ رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت 

انقضای مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :97/3/5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 97/3/20
فرهاد نوری رئیس ثبت اسناد واملاک 

------------------------------------------------------------
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
اگهی موضوع ماده3 قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختما نهای فاقد سند 

رسمی 
  برابر رای شماره 139760316014000452 مورخ1397/02/18هیات اول / دوم  موضوع قانون تعیین  تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرف مالکانه بلامعارض آقای منوچهر 
محمد نژاد به شناسنامه شماره 337 کد ملی 5969727989 صادره از جوانرود فرزند علی اکبر در ششدانگ ساختمان به مساحت 
128.86 متر مربع قسمتی از پلاک 2281 فرعی از 11 و 19 اصلی واقع در کرمانشاه بخش 3 حومه حوزه ثبت ملک کرمانشاه 
ناحیه دو به آدرس ده مجنون ، جنب کارخانه قند فوائدی ، کوچه 18 متری ، با کسر مالکیت از علی اکبر محمد نژاد محرز گردید لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاص  نسبت به صدور سند  مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند  می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم  و پس از اخذ 
رسید , ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض , دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدهی است در صورت انقضای 

مدت مذ کور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :97/3/5 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 97/3/20
فرهاد نوری رئیس ثبت اسناد واملاک 

------------------------------------------------------------
خواهان : آقای موسی حیدریان ترازک فرزند علی نظر به نشانی استان کرمانشاه – شهرک بسیج فاز یک کوی 103 

فرعی اول پلاک 107195 
خوانده : آقای جواد محمدیان به نشانی کرمانشاه – فرهنگیان فاز 1 خ فهمیده کوی 3پ 38 

خواسته : مطالبه وجه 
گردشکار : قاضی شورا ختم رسیدگی را اعلام و بشرح ذیل انشا ی رای می نماید . 

رای قاضی شورا 
در خصوص دعوی موسی احمدیان به طرفیت جواد محمدیان فرزند صفر بخواسته مطالبه مبلغ دو میلیون و نهصد و سی هزار 
ریال وجه یک فقره چک به انضمام خسارت دادرسی و تاخیر تادیه نظر به اینکه اولا چک مورد استناد به شماره 790233 مورخ 
95/11/28 به عهده بانک ملت به مبلغ خواسته ، ظهور در بدهی خوانده در حق خواهان دارد و گواهی عدم پرداخت صادر شده از 
ناحیه بانک محال علیه دلالت بر عدم پرداخت دین دارد ثانیا خوانده در جلسه شورا حضور نیافته و دلیلی که برائت ذمه وی را اثبات 
نماید ارائه نکرده ، بنابراین شورا با استصحاب دین حسب ماده 198 ق . آ و د م دعوای خواهان را ثابت تشخیص و مستندا به ماده یاد 
شده و نیز مواد 515و519 و 522 ق . آ د م ماده 3 قانون صدور چک و تبصره الحاقی به ماده 2 قانون صدور چک و مواد 310 و 249 
قانون تجارت و ماده 9 قانون شورای حل و اختلاف مصوب سال 1394 به شرح زیر حکم به محکومیت خوانده در حق خواهان صادر 
و اعلام می دراد 1- پرداخت مبلغ دو میلیون و نهصدو سی هزار تومان بابت اصل خواسته 2- پرداخت مبلغ 1/722/500 ریال بابت 
هزینه دادرسی 3- خسارت تاخیر تادیه از تاریخ سر رسید چکها 95/11/28 تا زمان اجرا بر اساس نرخ تورم در مرحله اجرا محاسبه 
گردد . رای صادره غیابی و ظرف بیست روز پس از ابلاغ قابل وا خواهی در این شعبه و سپس ظرف بیست روز قابل تجدید نظر در 

محاکم عمومی کرمانشاه می باشد . 
شعبه 8 حقوقی شورای حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه – علی محمد بی غم لعل آبادی 

------------------------------------------------------------
 اجرائیه

 مشخصات محکوم له 
                نام نام خانوادگی:   ملک حسین امیری     نام پدر :  قربانعلی    شغل : آزاد    نشانی محل اقامت : کرمانشاه – شهرک 

ظفر – ایستگاه- 3 بلوک 58 قطعه 6  
بموجب دادنامه شماره126/96/5/28 و دادنامه اصلاحی 150/96/9/9   مورخ------شورای حل اختلاف  38 قطعیت محرز گردیده 

است.
محکوم است به پرداخت مبلغ 16/600/000 تومان بابت اصل خواسته  ومبلغ 5/020/000 ریال بابت هزینه دادرسی و خسارت 
ناشی از تاخیر تادیه از تاریخ 96/2/2 لغایت اجرای احکام بر اساس شاخص بانک مرکزی در حق خواهان پرداخت نماید. ضمنا  پرداخت 

نیم عشر دولتی  وفق مقررات اجرا خواهد شد . 
مشخصات محکوم علیه 

 نام نام خانوادگی:احسان برزگر   نشانی محل اقامت :مجهول المکان 
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه :

1-ظرف ده روز مفاد آن را بموقع اجرا گذارد2- ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد 3- مالی معرفی کند که اجرا حکم و استیفا 
محکوم به از آن میسر باشد .چنانچه خود را قادر به اجرای مفاد اجرائیه نداند باید ظرف ده روز صورت جامع دارایی خود را به قسمت 
اجرا تسلیم کند . اگر مالی ندارد صریحا اعلام نماید . هر گاه ظرف سه سال پس از انقضاء مهلت مذکور  معلوم شود که قادر به اجرای 
حکم و پرداخت محکوم به بوده اید . لیکن برای فرار در پرداخت ، اموال خود را معرفی نکنید یا صورت خلاف واقع از دارایی خود بدهید 

بنحوی که اجرای تمام یا قسمتی از مفاد اجرائیه متعسر باشد به مجازات حبس از 61 تا 6 ماه محکوم خواهید شد . 
4- علاوه بر موارد بالا که قسمتی از ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی می باشد به مواردی از قانون اجرای احکام و قانون آیین 
دادرسی مدنی مصوب 79/1/21 و هم چین مفاد قانون نحوه اجرای محکومیتهای مالی مصوب 10 ابان 1377 که ظهر برگ اجرائیه 

درج گردیده است توجه نموده و به آن عمل نمایند .
رئیس شعبه 38 شورای حل اختلاف
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به زمانی که انتظارش را می کشیدیم، رسیده ایم 

حاجصفی:تیمملیمردروزهایسختاست
بازیکن با تجربه تیم ملی فوتبال ایران می گوید لحظه ای که فوتبال ایران در انتظار 
رسیدنش بود، فرا رسیده و باید هر چه زودتر شور و شوق حضور نماینده 80 میلیون ایرانی 

در بزرگ ترین رقابت فوتبالی دنیا در کشور ایجاد شود.
احسان حاج صفی درباره آخرین شرایط تیم ملی در فاصله 20 روز مانده به آغاز رقابت های 
جام جهانی گفت: در تیم ملی همه اعضای تیم از کادر فنی و مربیان بگیرید تا آخرین نفر 
همه سخت در حال تلاش هستند تا بتوانند توقعاتی که از این تیم وجود دارد را تحقق 
ببخشند. کار در جام جهانی سخت است اما تیم ملی در سال های اخیر نشان داده که مرد 
روزهای سخت است و به همین خاطر بیشتر رسانه های بزرگ دنیا با وجود این که ایران 
در سخت ترین گروه مسابقات قرار گرفته، ما را شانس اصلی بین تیم های آسیایی برای 
درخشش در جام جهانی معرفی کرده اند. چیزی که هواداران و مردم می توانند از طرف 
ما مطمئن باشند، این است که هر کاری لازم باشد برای موفقیت تیم ملی انجام می دهیم 
چون می دانیم موفقیت در جام جهانی چه تاثیر بزرگی می تواند روی جامعه و کل کشور 

داشته باشد.
او افزود: برای این که بتوانیم در جام جهانی به موفقیت برسیم و اسم ایران را در دنیا بالاتر 
ببریم به این نیاز داریم که از بیرون تیم هم یک اتحاد را شاهد باشیم. نیاز داریم که ببینیم 
مردم، رسانه ها و در مجموع همه پشت سر ما هستند. اگر این اتفاق بیفتد، ما هم که در اردو 
هستیم انرژی می گیریم و راحت تر می توانیم کار کنیم بنابراین امیدوارم که این اتفاق مثل 
چهار سال قبل بیفتد و با یک اتحاد ملی پا به رقابت های جام جهانی بگذاریم. همه باید به 
این موضوع برسیم که حضور موفقیت آمیز در جام جهانی برای کل کشور خوب است و 

می تواند تاثیر زیادی در کشور داشته باشد.
حاج صفی با اشاره به شرایط تیمی در تیم ملی گفت: در تیم ملی کسی نیست که به 
چیزی غیر از شاد کردن مردم فکر کند. همه بازیکنان صبح و عصر تمرین می کنند تا بتوانیم 
به آن سطح از آمادگی لازم برای حضور در جام جهانی است، برسیم. کادر فنی هم به خوبی 
وضعیت را تحت نظر دارد و تمام آن چیزی که برای بالا بردن سطح آمادگی تیم ملی لازم 

است را به صورت شبانه روزی انجام می دهد.
او به فضایی که پس از صعود تیم ملی به جام جهانی در کشور به وجود آمد اشاره کرد 
و گفت: بعد از این که تیم ملی به جام جهانی صعود کرد، همه منتظر شروع این مسابقات 
بودند و الان این زمان فرا رسیده و انتظارها به پایان رسیده بنابراین الان باید همه هر آنچه 
در توان دارند بگذارند تا تیم ملی موفق شود. در این روزها هر کس مسئولیتی دارد. مربیان 
و بازیکنان وظیفه دارند که تا آخرین لحظه تلاش کنند تا تیم ملی به موفقیت برسد. مردم 
و رسانه ها هم با حمایتشان باید به تیم ملی کمک کنند. در این روزها چیزی جز حمایت 
از کسی انتظار نداریم. اگر تیم ملی الان حمایت نشود، پس چه زمانی باید این حمایت را 
ببینیم؟ امیدوارم هر چه زودتر شور و شوق حضور تیمی به نمایندگی از 80 میلیون ایرانی در 
بزرگ ترین رقابت فوتبالی دنیا در کشور ایجاد شود چون تمام تیم های حاضر در جام جهانی، 
چنین فضایی را در کشورشان می بینند و حیف است که ما این فضا را در کشورمان نداشته 

باشیم و مردم نتوانند فارغ از همه اتفاقات روزمره از جام جهانی لذت ببرند.
بازیکن تیم ملی درباره اردوی بشیکتاش هم گفت: خوشبختانه اینجا فضای خوبی وجود 
دارد و آن چه لازم است در اختیار داریم. همه امکانات در کنار هم موجود است و این کار 
را برای بازیکنان راحت می کند تا بتوانند در کمترین زمان ممکن به خواسته های کادر فنی 
برسند. زمین چمن خوب، استخر و سالن بدنسازی عالی و شرایط استراحت و تغذیه در 
بهترین وضعیت است و این امکانات به تیم ملی کمک می کند در شرایطی ایده آل تمرین 
کند. حاج صفی درباره دیدار دوستانه ایران برابر ترکیه نیز گفت: بازی بسیار مهم و خوبی 
برای تیم ملی است. می توانیم با بازی برابر ترکیه بیشتر درباره وضعیت خودمان اطلاعات 
به دست بیاوریم. ترکیه تیم خوبی است و می تواند کمک زیادی به ما در ادامه برنامه آماده 
سازی تیم ملی کند. سبک بازی مدیترانه ای این تیم می تواند بهتر و بیشتر تیم ملی را با 
وضعیت رقبایی مثل اسپانیا و مراکش آشنا کند و امیدوارم بتوانیم در این بازی به آنچه از 

نظر فنی می خواهیم برسیم.

از تعجب شفر تا پیشنهاد برگزاری جلسه با کارلوس کی روش

درجلسههماندیشیچهگذشت؟
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ گفت: وینفرد شفر سرمربی استقلال پیشنهاد 

داد نشست های هم اندیشی با حضور کارلوس کی روش ادامه یابد.
سعید فتاحی در خصوص جلسه هم اندیشی با حضور مربیان لیگ برتری که روز 
چهارشنبه برگزار شد، گفت: این سومین دوره ای بود که نشست هم اندیشی با 
حضور مربیان لیگ برگزار می شد. ما سالهای قبل هم این نشست را داشتیم و اتفاقا 
پیشنهادات خوبی می شد که آنها را اعمال می کردیم. امسال هم صد درصد نظراتی 

که به نفع فوتبال باشد را اجرایی می کنیم.
وی در خصوص غیبت تعدادی از سرمربیان تاکید کرد: ما به باشگاه ها نامه زده بودیم 
که چنین نشستی داریم. یک ماه قبل هم برنامه لیگ را به باشگاه ها دادیم. دوست 

داشتیم نظرات تمام سرمربیان را داشته باشیم ولی 6 نفر در این نشست غایب بودند.
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ درباره حضور بعضی از مربیان مثل عبدالله 
ویسی در این نشست باوجود مشخص نبودن وضعیتشان برای فصل بعد، گفت: این 
جلسه برای آسیب شناسی لیگ گذشته هم بود. بنابراین کاری نداریم مربیانی که 
حتما در این نشست شرکت می کنند، سال بعد هم حتما تیم داشته باشند. هدف 
بررسی پیشنهادات و نکاتی بود که می تواند به فوتبال کمک کند. فتاحی در پاسخ به 
این سئوال که آیا پیشنهاد خاصی هم در این نشست مطرح شد؟ تصریح کرد: یکی 
از این پیشنهادات مربوط به افزایش تعداد کارتهای زرد برای محرومیت بازیکنان بود. 
نظر بعضی از مربیان این بود که باتوجه به فشردگی مسابقات، یک بازیکن در صورت 
دریافت 4 کارت زرد محروم شود نه سه کارت زرد. این پیشنهاد در هیات رئیسه بررسی 
می شود و تصمیم لازم گرفته خواهد شد. وی همچنین با اشاره به پیشنهاد مجید 
جلالی در این نشست گفت: آقای جلالی هر سال خودش در این نشست حاضر می 
شود و ما گاهی با هم تلفنی هم در ارتباط هستیم. سال گذشته آقای جلالی پیشنهاد 
داد دو بازیکن جوان به لیست تیم ها اضافه شود که این کار را کردیم. امسال هم وی 
پیشنهاد کرد یک مربی جوان از رده های پایه باشگاه بتواند در بعضی از مسابقات لیگ 
برتر روی نیمکت بنشیند که ما این پیشنهاد را هم بررسی خواهیم کرد. مسئول کمیته 
مسابقات سازمان لیگ درباره اولین حضور وینفرد شفر در این نشست، خاطرنشان کرد: 
برای شفر جالب بود که ما چنین جلساتی می گذاریم. او حتی وقتی فهمید این سومین 
دوره نشست های ما قبل از شروع لیگ است، خوشحال شد. البته شفر وقتی دید بعضی 
از سرمربیان نیامده اند، اظهار تعجب کرد. فتاحی افزود: شفر پیشنهاد خاصی نداشت 
ولی اعلام کرد که این جلسات در طول سال و با حضور کارلوس کی روش سرمربی 
تیم ملی تکرار شود. سرمربی استقلال گفت که این جلسات در آلمان هم برگزار می 

شود و هر مربی در آن شرکت نکند، جریمه می شود.

به دلیل برگزار نشدن مجمع انتخابات هیئت والیبال قم؛

وضعیتآیندهوالیبالاستانقممبهماست
در حالی که ماه ها از پایان دوره ریاست 4 ساله رئیس سابق هیئت والیبال استان قم 
می گذرد وضعیت آینده والیبال استان قم کماکان مبهم است. مجمع انتخابات هیئت 
والیبال استان قم که قرار بود 25 بهمن 96 برگزار شود یک بار به تعویق افتاد و زمان 
بندی جدید آن 20 اسفند 96 بود اما این مجمع در آن تاریخ هم برگزار نشد و به 
پس از پایان تعطیلات نوروزی 97 موکول شد. اکنون با گذشت 2 ماه از آغاز سال 
جدید و فرا رسیدن خردادماه، نه خبری از مجمع انتخابات هیئت والیبال استان قم 
است و نه فدراسیون والیبال و اداره کل ورزش و جوانان استان قم پاسخ مشخصی در 
قبال وضعیت والیبال استان قم داده اند. در شرایطی که قطار توسعه والیبال در تمامی 
استان ها با سرعت در حال حرکت است و از دست دادن حتی یک روز هم در این مسیر 
رقابتی، منطقی به نظر نمی رسد سهم والیبال قم در ماه های اخیر از این روند صفر بوده 
و والیبال قم بدون سکاندار رها شده است. والیبال قم با جمعیت مخاطبی حداقل 2 
هزار نفری و با آمار ورزشکار بالا هم در بخش مردان و هم در بخش زنان ماه های اخیر 
را بدون ساز و کار مشخص فعالیت سپری کرده است و در این شرایط وضعیت فعالیت 
باشگاه ها، تیم های قمی در لیگ های مختلف و اعضای خانواده بزرگ والیبال مشخص 
نیست. در این شرایطی است که فدراسیون والیبال بر توسعه والیبال هم در بخش 
استان ها و هم در بخش بانوان تأکید کرده اما در قبال وضعیت والیبال استان قم و اوضاع 

این استان واکنش و حساسیتی نشان نداده است که سؤال برانگیز به نظر می رسد.
از سوی دیگر اداره کل ورزش و جوانان استان قم که متولی ورزش در استان قم است 
در مورد تعویق ها و برگزار نشدن این مجمع تا این زمان از سال توضیحی ارائه نکرده 
است. ادامه روند کنونی بدون تردید به تضعیف هر چه بیشتر جایگاه والیبال در استان 
قم و ادامه عقب ماندگی از رقبا و استان های هم سطح در کشور می انجامد و والیبال 

استان قم را باز هم به عقب تر خواهد برد.

هافبک ملی پوش ایران در راه لیگ جزیره

سرمربیاسترشوندسقدوسرابه
سوانسیمیبرد؟

روزنامه میرر انگلیس خبر داد که سرمربی اسرشوندس و آینده سوانسی می خواهد هافبک 
ایرانی خود را به این تیم انگلیسی بیاورد.

به گزارش فارس، روزنامه میرر انگلیس خبر داد که گرهام پاتر، سرمربی استرشوندس سوئد 
که در آستانه به دست گرفتن زمام هدایت سوانسی است می خواهد دو بازیکنش را نیز 
به سوانسی بیاورد. سامان قدوس و کین سیما دو بازیکن استرشوندس هستند گه پاتر می 

خواهد آنها را به لیگ جزیره بیاورد.
کارلوس کارواخال اخیرا سکان هدایت سوانسی را ترک کرد و در هفته اخیر نام پاتر، 
سرمربی استرشوندس سوئد در راس اخبار بود و گزینه اصلی هدایت این تیم انگلیسی مطرح 

شد. به نظر می رسد هفته آینده رسما پاتر سرمربی سوانسی می شود.

کی روش و مسلمان را می خواهیم؛

مدیرعامل سپاهان: بله؛ قرارداد قلعه نویی بالای ۲ میلیارد است!

مدیرعامل باشگاه سپاهان با تایید حضور محسن مسلمان و کی روش استنلی در 
لیست خرید این باشگاه، گفت: قرارداد امیر قلعه نویی با تمام آپشن هایش نزدیک 

به 3 میلیارد است.
مسعود تابش در گفتگویی ، به بیان دلایل انتخاب امیر قلعه نویی و زمان مذاکره 
با این مربی برای نیمکت سپاهان پرداخت و نسبت به مبلغ قرارداد این سرمربی 
واکنش نشان داد. مدیرعامل سپاهان همچنین تایید کرد که کی روش استنلی 
مهاجم تیم ذوب آهن در لیست خرید قلعه نویی قرار دارد. مشروح گفتگوی 

تابش در ذیل می آید:
*  آقای تابش! برنامه های آماده سازی سپاهان بعد از انتخاب امیر قلعه 

نویی به چه شکلی خواهد بود؟
قلعه نویی برنامه هایش را ارائه کرده و بر این اساس تمریناتمان از 25 خردادماه 
شروع می شود. پیش بینی یک اردوی داخلی و یک اردوی خارجی را هم داشته 
ایم. درباره لیست بازیکنان مدنظر سرمربی هم باید بگویم که قلعه نویی 80 درصد 
لیستش را اعلام کرده ولی درست نیست که از بازیکنی اسم ببریم چون به آشفته 

بازار دامن خواهیم زد.
* شفاف بگویید امیر قلعه نویی چه زمانی مدنظر سپاهان قرار داشت؟ 
- قلعه نویی پرافتخارترین مربی ایرانی است. ما سابقه دو سال همکاری با او را 
داشتیم و با خصوصیاتش آشنا بودیم. توانایی های او هم بر هیچکس پوشیده 
نیست. هم قلعه نویی برای کار در سپاهان علاقه مند بود و هم ما. اگر مصاحبه 
های قلعه نویی را از همان زمانی که از سپاهان رفته بود مرور کنید متوجه می 
شوید او از همان زمان به نیکی از سپاهان یاد می کرد. واقعیت این است که اگر 
همکاری با قلعه نویی در همان مقطع زمانی ادامه پیدا می کرد، می توانستیم 

حتی قهرمان آسیا شویم.

* آیا درست است که قلعه نویی سال گذشته هم گزینه سپاهان بود؟
- کاری به سیستم ندارم ولی شخص من، سال گذشته هم قلعه نویی را مدنظر 
داشتم ولی کرانچار با ما قرارداد داشت و به خاطر همین نتوانستیم قلعه نویی را 
به خدمت بگیریم. با این حال او همیشه مدنظرمان بود. مطمئن هستیم حالا با 

هدایت و درایت قلعه نویی به موفقیت های مدنظر دست می یابیم.
* هدفگذاری سپاهان با قلعه نویی چیست؟

- برنامه و استراتژی ما کسب سهمیه آسیایی است و برای سه، چهار سال بعد 
هم قهرمانی در آسیا هدفگذاری کرده ایم. سپاهان یک تیم ریشه دار و پرهوادار 
است. فصل گذشته هم باوجود نتایج ناجور و بد، در بازی های معمولی 10 هزار 
تماشاگر به ورزشگاه می آمد. ان شاءالله طبقه دوم ورزشگاه نقش جهان هم 

امسال آماده می شود و امیدواریم که یک سال خوب را رقم بزنیم.
* اولین باری که برای این فصل با امیر قلعه نویی تماس گرفتید یا 

برایش پیغام فرستادید چه زمانی بود؟
- من همیشه در این مدت با قلعه نویی در ارتباط بودم. او مربی قابل احترامی 
است و در این مدت با هم کما بیش در ارتباط بودیم و اظهار تمایل کرده بودیم 
ولی قلعه نویی تاکید داشت تا بعد از بازی برگشت با استقلال هیچ گفتگوی 

رسمی نداشته باشد. او می گفت از نظر اخلاقی و شرعی جایز نیست.
موضوع  این  از  هم  آهن  ذوب  باشگاه  مسئولان  شود  می  گفته   *

ناراحتند.
- برای ذوب آهن، این باشگاه بزرگ و پرافتخار هم آرزوی موفقیت می کنم. 
به هر حال این مسائل طبیعی است و در همه جای دنیا هم هست. اصلا ممکن 
بود خود ذوب آهن با قلعه نویی به توافق برسد. تا سه شنبه گذشته که چیزی 
مشخص نبود. ما به ذوب آهن به عنوان یک رقیب قابل احترام نگاه می کنیم و 

امیدوارم آنها هم موفق باشند.
* درباره مبلغ قرارداد امیر قلعه نویی با سپاهان هم جنجال زیادی به 
پا شده است. صادقانه بگویید مبلغ قرارداد باشگاه با این مربی چقدر 

است؟
- ما با رقم معقول و مناسبی قرارداد بسته ایم. ان شاءالله این قراردادها به 

سازمان لیگ هم ارائه می شود. و شفاف سازی لازم صورت می گیرد.
* درست است که مبلغ قرارداد قلعه نویی بالای 2 میلیارد است؟

- بله، هست ولی خیلی بالاتر از 2 میلیارد نیست!
* به 3 میلیارد تومان می رسد؟

- شاید. البته در صورتی که تمام آپشن هایش عملی شود! آپشن هایی مثل 
قهرمانی در لیگ، قهرمانی جام حذفی، کسب سهمیه آسیایی و مسائلی از این 

دست.
* با این حساب دوباره بحث ریخت و پاش باشگاه سپاهان مطرح می 

شود.
- نمی دانم چرا همیشه بحث پیرامون سپاهان است. ریخت و پاش ما صحت 
ندارد. یکی دو هفته قبل کپی قراردادها را به صورت شفاف به شورای عالی 
ورزش باشگاه های صنعتی ارائه کردم. ما یک باشگاه چند تیمی هستیم. در 
70 رده و بخش تیمداری می کنیم با بیش از 2 هزار مربی و ورزشکار. حتی 
در رده پیشکسوتان هم دو تیم داریم. بنابراین بودجه باشگاه فقط به تیم فوتبال 
اختصاص ندارد و شامل تمام رشته ها می شود. ما به صورت معقول هزینه می 

کنیم.
* خبر مذاکره باشگاه سپاهان با محسن مسلمان از مدتها پیش منتشر 

شده بود. آیا این بازیکن در لیست خرید قلعه نویی حضور دارد؟
- می توانم بگویم نظر قلعه نویی روی این بازیکن مثبت است ولی بستگی دارد 

که آیا بتوانیم با این بازیکن به توافق برسیم یا خیر.
* کی روش استنلی مهاجم ذوب آهن چطور؟ آیا این بازیکن هم در 

لیست خرید است؟
- بله، این بازیکن هم در لیست خرید است ولی به شرطی که بتوانیم با او به 

توافق مالی برسیم چون ارقام نجومی در دستور کارمان نیست.
* دستیاران امیر قلعه نویی همان دستیاران سال گذشته هستند؟

- بله قلعه نویی همان دستیاران سال گذشته خود را معرفی کرد؛ یعنی تکسیرا، 
تاوارز، الهویی، جلال امیدیان و بیاض پورممی. ما هم موافقت کردیم. قرارداد این 

مربیان هم معقول بود.
* بحث حضور نویدکیا به عنوان مربی در سپاهان به کجا رسید؟ آیا با 

محرم مذاکره ای شده است؟
- من در رسانه ها خواندم که قلعه نویی برای همکاری با نویدکیا علاقه مند 
است. باید بگویم باشگاه هم مشکلی ندارد. این دیگر به خود محرم نویدکیا بستگی 
دارد. مانعی برای همکاری با نویدکیا وجود ندارد. نویدکیا کاپیتان و بازیکن بزرگی 

بوده است و می تواند به سپاهان کمک کند.
»محرم  کرد  عنوان  ای  مصاحبه  در  پیش  روز  چند  نویی  قلعه   *
صحبتهایی با باشگاه داشته که باید با خودش صحبت کنم و صحت و 

سقمش را بدانم«. آیا بین باشگاه و محرم ناراحتی ایجاد شده است؟
- من خودم با محرم صحبت داشتم و هیچ ناراحتی نبود. نویدکیا یک نقطه 
نظرات فنی داشت و اگر قرار به همکاری باشد، خودش با قلعه نویی صحبت می 

کند. مورد خاصی نبود.

شنبه -5 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4565

حمیدرضا صدر 
امشب در فینال کیف، تکلیف رقابت های این فصل لیگ قهرمانان 
اروپا مشخص می شود. به همین بهانه، حمیدرضا صدر نگاهی داشته به 

رقابت های این فصل و فراز و فرودهای آن:
مربی های برتر:

 • اوزه بیو دی فرانچسکو / رم: سال 2012 مربی ساسولو در سری ب 
شد و آنها را به سری آ آورد. سال 2017 رهبری رم را در دست گرفت 
و آنها را پس از سی و چهار سال روانه نیمه نهایی لیگ قهرمانان / جام 

باشگاه های اروپا کرد.
 • یورگن کلوپ / لیورپول: مردان او در مرحله حذفی برای رسیدن 
به فینال پنج گل به پورتو زدند، پنج گل به منچسترسیتی و هفت 

گل به رم.
• زین الدین زیدان / رئال مادرید: فاتح لیگ قهرمانان 2016 و 2017 

در آستانه ربودن جام 2018 قرار گرفته.
 گل ها:

• نیمه نهایی: رد و بدل شدن 20 گل یعنی یک رکورد دست نیافتنی. 
رئال و بایرن طی دو دیدار نتیجه 3-4 را بر جای گذاشتند و لیورپول 

و رم نتیجه 6-7 را.
• کریستیانو رونالدو: ضربه قیچی وارش برابر یوونتوس، برابر بوفون، 
طرفداران بانوی سالخورده را هم به ستایش وادار کرد. کریستیانو پانزده 
گل در لیگ قهرمانان زد و گل واپسین ثانیه هایش از روی نقطه پنالتی 

برابر یووه درامی داشت نفس گیر.
 • محمد صلاح: در دیدار اول لیورپول - رم برابر تیم سابقش خیره 
کننده بود. دو گل زد و دو پاس گل ارسال کرد. نتیجه نهایی: لیورپول 
5 - رم 2. گل او در دیدار برگشت لیورپول برابر منچسترسیتی هم 

غنایی داشت سحرانگیز.
• سادیو مانه: سه گل برابر پورتو.

• ویسان بن یاد: بازیکن گمنام سویا در دقیقه 72 در اولدترافورد پا به 
میدان گذاشت و سویا دو دقیقه بعد دروازه منچستر یونایتد را باز کرد. 

او چهار دقیقه بعد گل دومش را زد، تیر خلاص را...
• کاستاس مانولاس: چنگیز آندر توپ را سانتر کرد و او دروازه بارسلونا 
را در واپسین دقایق باز کرد و همه مات ماندند، همه. رم صعود کرد و 

کاتالان ها حذف شدند.
• لیوین کورزاوا: دفاع چپ پاری سن ژرمن سه گل به اندرلشت زد 

و نخستین مدافع لیگ قهرمانان شد که به هت تریک دست یافت.
 بازی ها:

 • آتلتیکو مادرید 1 - چلسی 2: نخستین شکست خانگی آتلتیکو برابر 
حریفی از انگلیس و اولین شکست اروپایی اش در استادیوم جدید... و 

همه اینها با گل دقیقه 93 باتشوای.
• یوونتوس 2 - تاتنهام 2: بازگشت مردان پوچتینو از دل خاکستر. 
نخستین باری که نشان دادند شایسته بازگشت به صف بزرگان بودند. 
آنها در تورین طی کمتر از ده دقیقه دو گل خوردند، ولی بازی را به 

تساوی کشاندند.
• منچستریونایتد 1 - سویا 2: دیدار برگشت یک هشتم نهایی و 
بازگشت سویا به صف هشت تیم مرحله آخر قهرمانی اروپا پس از 

شصت سال. سقوط یونایتد و مورینیو در خانه. تیمی که طی دو فصل 
سیصد میلیون خرج کرده بود بیش از حد محتاطانه  دفاعی بازی کرد 

و سرانجام زانو زد.
• لیورپول 3 - منچسترسیتی صفر: طرفداران سیتی می گفتند 
لیورپول در گذشته زندگی می کند، ولی دروازه شان طی سی و یک 

دقیقه جنون آسا سه بار فروپاشید.
• رم 3 - بارسلونا صفر: دیدار برگشت یک چهارم نهایی، سقوط 
غول های بارسا و ظهور امپراطوری رم. غیرمنتظره ترین نمایش لیگ 
قهرمانان. یادآور بازگشت فصل پیش بارسا برابر پاری سن ژرمن. جایی 
که رمی ها پیروزی 1-4 بارسا در نوکمپ را وارونه کرده و راهی نیمه 

نهایی شدند.
 • رئال مادرید 2 - بایرن مونیخ 2: دیدار برگشت نیمه نهایی در 
مادرید. نبرد نفس گیری که ژرمن ها جانانه جنگیدند و مغلوب دو گل 

بنزما شدند. مارکا نوشت " بایرن در 170 دقیقه از 189 دقیقه تیم برتر 
بشمار می رفت، ولی زدن دو گل در برنابئو هم برای صعود کافی نبود".

 درخشش غیرمنتظره:
 • محمد صلاح: بازیکن به پرواز درآمده فصل. آمیزه ای از درخشش 
فردی و کار گروهی. چه کسی تصور می کرد او در لیگ قهرمانان بیشتر 

از مسی گل بزند؟
• آندرو رابرتسن: مدافع جوان اسکاتلندی لیورپول در یک چهارم 
نهایی برابر منچسترسیتی خارق العاده بود و در نیمه نهایی برابر رم 
معرکه. همان بازیکنی که پارسال با هال سیتی در لیک سقوط کرد در 

دستان یورگن کلوپ بازیکن دیگری شد.
• آلیسان بکر: سنگربان رم، یکی از بهترین های اروپا.

• ترنت آلکساندر آرنولد: وقتی لیورپول و منچسترسیتی به مصاف هم 
رفتند ارزش بازیکنان لیورپول 261 میلیون پوند بود و قیمت ستاره 
های سیتی 377 میلیون. ولی او، پسر نوزده ساله سرخپوش بود که 

درخشید: ارزان ترین بازیکن میدان.
 سقوط:

 • پاری سن ژرمن: قرار بود ورود نیمار همه چیز را زیر و رو کند، ولی 
رئال آنها را به پایان راه رساند.

• یوونتوس: بانوی سالخورده در برنابئو همه را حیرت زده کرد. سه 
گل زد و تا آستانه صعود پیش رفت، ولی سرانجام دست خالی به تورین 
بازگشت. پرده نهایی به بوفون افسانه ای تعلق داشت که در آخرین بازی 

اروپایی اش اخراج شد.
• چلسی: مردان بریج در نخستین رویارویی مرحله حذفی در لندن 
برابر بارسا به تساوی 1-1 دست یافتند، ولی در نوکمپ 0-3 مغلوب 

مسی و کاتالان ها شدند.
• بوروسیا دورتموند: با رئال و تاتنهام همگروه بودند و انتظار نبردهای 
پایاپایی را می کشیدیم، ولی ژرمن ها حتی یک بار هم پیروز نشدند و به 
دو امتیاز ناشی از دو تساوی 1-1 برابر آپوئل نیکوزیان که هر دو بار هم 
عقب افتادند قناعت کردند تا پیتر بواش پیش از پایان پاییز اخراج شود.

• آتلتیکو مادرید: لشگر دیگو سیمونه با رم و چلسی و قره باغ همگروه 
بودند ولی فقط یک بار برابر رم پیروز شدند و به چهار دیدار به تساوی 

تن دادند که شامل دو تساوی با قره باغ بود.

در آستانه فینال کیف 

لیگقهرمانان18-۲۰17:سایهها،روشنیها

گزارش از رضا جعفری

فوتبال استان قم با وجود پشت سر گذاشتن یك سال همراه با ناکامي هاي متعدد از 
شانس مناسبي براي به دست آوردن سهمیه حضور در بزرگترین رویداد ورزشي سال 

1397 قاره کهن برخوردار است.
فصل فوتبالی 97 - 1396 رقابت های باشگاهی ایران برای فوتبال استان قم سالی پر 
از ناکامی، عدم ثبات مدیریتی و فنی، بی توجهی مسوولان قم به این رشته پرمخاطب 

و هزاران مشکل و نارسایی دیگر بود و این رشته را مورد تاثیر منفی شدید قرار داد.
شکست های متوالی تیم های باشگاهی فوتبال استان قم در سطح اول رقابت های 
باشگاهی کشور نظیر تیم بزرگسالان صبا در لیگ دسته اول فوتبال که با سقوط این 
تیم به دسته دوم همراه شد، تیم امید صبای قم از لیگ برتر به دسته اول سقوط کرد و 

تیم هیات قم از لیگ برتر فوتسال ایران به دسته اول نزول کرد.
 * ناامیدی قمی ها و کارهای خلاف عرف در فوتبال قم

تمام این ناکامی ها موجی از ناامیدی را در بین اهالی این رشته ورزشی، فوتبال 
دوستان و علاقمندان به فوتسال در قم ایجاد کرد، حتی با مطرح شدن بسیاری مباحث 
حاشیه ای در یکی از پربیننده ترین برنامه های تلویزیونی صدا و سیما، پرده از بسیاری نا 
گفته ها و کارهای خلاف عرف و اخلاق برداشته شد اما هیچ تلاشی برای روشن کردن 

اذهان مردم و بیان واقعیت ها از سوی مسوولان استان قم صورت نگرفت.
 * فصل 97 - 1396 و یک سال تاریک در فوتبال قم

در کارنامه سیاه و تاریک فصل فوتبال 97 - 1396 قم در لیگ های باشگاهی کشور، 
البته یکی دو نقطه روشن می توان دید، از جمله قهرمانی مقتدرانه تیم فوتبال جوانان 
صبا در لیگ دسته اول باشگاه های کشور و صعود این تیم به لیگ برتر و همچنین 

راهیابی فوتبالیست سابق صبا به تیم ملی امید ایران.
 * صبای قم و شکستن طلسم صعود به لیگ برتر جوانان ایران

صبا در لیگ دسته اول فوتبال رده سنی جوانان باشگاه های کشور همچون سال های 
1394 و 1395 با شایستگی از مراحل مختلف عبور کرد و مجوز صعود به مرحهل 
نهایی را به دست آورد ولی طلسم ناکامی های دو دوره قبل را شکست و مجوز صعود به 
لیگ برتر فوتبال جوانان ایران را به دست آورد. دیگر اتفاق مثبت برای التیام بخشیدن 
به ناکامی های یک سال اخیر فوتبال قم، راهیابی یکی از استعدادهای ناب این رشته 
و محصول تیم های رده های سنی پایه باشگاه صبا یعنی امیرحسین رنگرز جدّی به 
اردوی آماده سازی تیم ملی فوتبال امید المپیک ایران برای حضور در بزرگترین رویداد 

ورزشی سال جاری قاره کهن است. در سال جاری بازی های آسیایی 2018 به میزبانی 
جاکارتای اندونزی مهمترین رویداد ورزشی قاره محسوب می شود و تیم ملی فوتبال 
امید ایران نیز با بازیکنان جوان و مستعد تیم های مختلف باشگاهی خود را آماده حضور 

در این رویداد مهم آسیایی می کند تا بعد از سال ها قهرمانی آسیا را به دست بیاورد.
 * بخت بالا برای کسب سهمیه بازی های آسیایی

این در حالی است که برخلاف سایر رشته های حاضر در بازی های آسیایی 2018 
که از ورزشکاران رده سنی بزرگسالان استفاده می کنند، تیم ملی فوتبال ایران و سایر 
کشورهای قاره باید با بازیکنان رده سنی امید به میدان بروند تا مقدمه ای برای حضور 

پرقدرت تیم های آسیایی به منظور رقابت بر سر کسب سهمیه المپیک 2020 باشد.
اکنون قمی ها امیدوارند بعد از آخرین قهرمانی فوتبال ایران در بازی های آسیایی که 
بیش از یک و نیم دهه از آن می گذرد، امیرحسین رنگرز جدّی بازیکن سابق تیم های 
نوجوانان، جوانان و امید صبای قم و بازیکن حال حاضر تیم پیکان، نماینده فوتبال قم 

در این رویداد بزرگ باشد.
 * جدّی نماینده فوتبالیست های مستعد قم در تیم ملی

فدراسیون فوتبال ایران نیز که چهار سال قبل با حواشی بسیار زیاد در حاشیه تیم 
ملی امید ایران، از سپردن سکان هدایت این تیم به زلاتکو کرانچار کروات منصرف 
شد، بار دیگر سرمربیگری تیم ملی را به این مربی با سابقه و مطرح سابق تیم های 
پرسپولیس و سپاهان سپرده است. کرانچار نیز بازیکنانی از تیم های مختلف باشگاهی 
فوتبال ایران به اردوی آماده سازی تیم ملی امید دعوت کرده که از جمله آنها می توان 
امیرحسین رنگرز جدّی بازیکن مستعد فوتبال قم و عضو سابق تیم های ملی نوجوانان 
و جوانان ایران را نام برد، بازیکنی که نماینده فوتبالیست های مستعد قمی در تیم ملی 

امید محسوب می شود.
 * جدّی بازیکن صبای قم نیست

لیست تیم ملی فوتبال امید ایران از سوی کادر فنی در حالی اعلام شد که بازیکنانی از 
تیم های پرسپولیس، سایپا، نفت، مقاومت، پیکان، فولاد، شهرداری ماهشهر، ذوب آهن، 
تراکتورسازی، فجر شهید سپاسی، سایپا، نساجی، ملوان و  پدیده، گسترش فولاد، 
آلومینیوم سازی اراک انتخاب شده اند. نکته جالب توجه لیست اعلام شده از سوی 
فدراسیون فوتبال، قرار گرفتن نام صبای قم در مقابل نام امیرحسین رنگرز جدّی 
فوتبالیست آینده دار قم است، در حالی که جدّی مدت  زیادی است از صبا جدا شده و 
در در فصل 97 - 1396 فوتبال ایران عضو تیم پیکان تهران بود و دیگر بازیکن صبای 

قم نیست.

 * ملی پوش المپیکی قم بازیکنی از یک خانواده فوتبالی
امیرحسین رنگرز جدّی که از یک خانواده فوتبالی در این رشته ورزشی فعالیت 
می کند و فرزند جواد رنگرز جدّی بازیکن سابق فوتبال قم، داور با سابقه این رشته 
ورزشی و مسوول فعلی کمیته مسابقات هیات فوتبال استان قم است و او تا کنون حضور 
در سه رده سنی تیم های ملی را تجربه کرده است. جدّی استعداد خود را از رده سنی 
نوجوانان و با عضویت در تیم ملی اعزامی ایران به رقابت های قهرمانی نوجوانان آسیا 
نشان داد، سپس با تجربه بازی کردن در مسابقات آسیایی به تیم ملی جوانان راه یافت 
و اکنون نماینده و سفیر فوتبال قم در راه کسب نخستین سهمیه تاریخ ورزش قم برای 

حضور در بازی های آسیایی و المپیک به شمار می رود.
اتفاقی که اگر رخ بدهد، بسیاری از مسوولانی که در یک سال اخیر برای فوتبال قم 
کم کاری کردند، به آن خواهند بالید و شاید آن را به نام خود ثبت کنند، اما اگر این 
اتفاق رخ ندهد تنها کسانی که به امیرحسین رنگرز جدّی عشق خواهند ورزید، بی شک 
مردم قم هستند که هنوز نمی دانند چه کسانی مسبّب و عامل سقوط ها و ناکامی های 

متوالی فوتبال قم هستند.

روزنه ای در سال تاریک فوتبال قم

»جدّي»شانسآسیایيوالمپیكيشدنفوتبالقم
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مهارقاتلخاموشباشربتزرشک
یک محقق و پژوهشگر طب سنتی به تاثیر شربت زرشک در حفظ سلامتی بدن و 

جلوگیری از بیماری های خاموش اشاره کرد.
 ، B1 مانند B گروه ویتامین های ، C ، A شربت زرشک حاوی انواع ویتامین های

B6 ،B2، کلسیم، آهن، منیزیم، روی، پروتئین، کربوهیدرات، سدیم و پتاسیم است.
برای بررسی خواص شربت زرشک و اینکه مصرف این شربت برای چه افرادی مفید 
است، با حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی گفت,گو کردیم که در ادامه 

مشروح آن را می خوانید.
مهم ترین خواص شربت زرشک

حیدر عظمایی محقق و پژوهشگر طب سنتی درباره مهم ترین خواص شربت زرشک 
اظهار کرد: این شربت نقش مؤثری در رفع عطش و تب بدن به ویژه در روز های گرم 
سال دارد؛ روزه داران می توانند در فاصله افطار تا سحر 2 لیوان از شربت زرشک را میل 
کنند. وی با اشاره به چربی سوز بودن شربت زرشک بیان کرد: این شربت خاصیت 
لاغرکنندگی دارد و به علت وجود ویتامین های A و C موجب تقویت سیستم ایمنی 

بدن می شود.
این محقق و پژوهشگر طب سنتی افزود: شربت زرشک خون را تصفیه و فشار، قند و 
چربی خون را هم تنظیم می کند؛ این شربت موجب بهبود گردش خون می شود و از 

بروز سکته های قلبی و مغزی جلوگیری می کند.
عظمایی درباره خواص شربت زرشک برای مبتلایان به ناراحتی های کبدی و کلیوی 
تأکید کرد: افرادی که دچار مشکلات کبدی و کلیوی هستند باید از شربت زرشک 
در برنامه غذایی روزانه خود استفاده کنند، زیرا این شربت کبد و کلیه را شست وشو 
می دهد و موجب دفع اسید اوریک از بدن می شود؛ شربت زرشک تأثیر چشمگیری 
در شادابی، شفاف شدن پوست و رفع جوش صورت و بدن دارد؛ این شربت به درمان 
بیماری پسوریازیس )نوعی اگزمای شدید پوستی که با تخریب پوست همراه است( 
هم کمک می کند. وی تصریح کرد: شربت زرشک برای دفع سنگ کیسه صفرا مفید 
است؛ افرادی که افت فشار خون دارند باید در مصرف این شربت احتیاط و آن را همراه 

با عسل زیاد مصرف کنند.
موارد منع مصرف شربت زرشک

این محقق و پژوهشگر طب سنتی اظهار کرد: افرادی که دچار سرفه خشک و گلودرد 
هستند باید از مصرف شربت زرشک خودداری کنند؛ این شربت پایین آورنده صفرا بوده 
و برای افراد گرم مزاج )صفراوی( بسیار مفید است؛ اشخاصی که مزاج بلغم و سودا دارند 
باید در مصرف شربت زرشک زیاده روی نکنند و آن را همراه با عسل زیاد مصرف کنند.

عظمایی یادآور شد: افرادی که دارو های رقیق کننده خون مانند آسپرین، وارفارین و 
قرص های فشار، قند و چربی خون را استفاده می کنند نباید شربت زرشک را همزمان 
با دارو های خود مصرف کنند و باید بین مصرف دارو و نوشیدن شربت حداقل 2 ساعت 
فاصله باشد، زیرا مصرف همزمان این دارو ها با شربت زرشک موجب تشدید اثر دارو ها 
می شود؛ اشخاصی که مزاج صفرا یا دَم دارند باید یک قاشق مرباخوری و افرادی که 
سوداوی و بلغمی هستند یک قاشق غذاخوری عسل به یک لیوان از این شربت هنگام 

مصرف اضافه کنند.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد

خواصعجیب»باقالا«
یک متخصص تغذیه با بیان اینکه از باقلا برای شادابی پوست استفاده می شود گفت: 

می توان برای درمان لک های پوست نیز از این گیاه استفاده کرد.
محمد آذرفر متخصص تغذیه و رژیم درمانی درخصوص خواص باقالا توضیح داد: 
باقلا در درمان کم خونی موثر بوده، علاوه بر این حاوی مقدار قابل توجهی ویتامین های 
»آ«، »ب« و »ث« است و حتی این گیاه دارای مقدار قابل توجهی آهن، آهک و فسفر 
نیز هست. وی با بیان اینکه جالب است بدانید باقلای خشک شده در مقایسه با باقلای 
تازه، خواص بیشتری دارد ولی ویتامین ث آن کمتر است گفت: برای درمان کم خونی 
مصرف باقلا موثر است اما اگر فرد نسبت به باقلا حساسیت داشته باشد اثر عکس 
داشته و سریعا دچار کم خونی می شود و اگر مورد درمان قرار نگیرد، احتمال مرگ او 
وجود دارد. این متخصص تغذیه افزود: در درمان لک های پوست نیز می توان از این گیاه 
استفاده کرد به این صورت که آن را ابتدا بپزید و سپس به صورت له روی پوست قرار 
دهید همچنین برای درمان نقرس، 40 گرم از این گیاه را در یک لیتر آب بجوشانید و 
در میان وعده ها یک فنجان بنوشید. وی با اشاره به خواص مصرف باقالا و تاثیر آن بر 
دستگاه گوارش گفت: مصرف این گیاه می تواند باعث هضم آسان غذا شود. آذرفر عنوان 
کرد: باقلای آب پز شده دارای خواصی است که برای درمان ورم پروستات موثر است؛ 
البته باید با آب همراه آن میل شود. وی ادامه داد: باقلا برای شادابی پوست هم استفاده 
می شود؛ برای تهیه ماسک، یک قاشق غذاخوری باقلای پودر شده را با گلاب مخلوط 
کرده و روی پوست تان قرار دهید؛ این ماده غذایی برای برای درمان سرفه های خشک 
باقلا مفید است و پاک کننده ریه و سینه است. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی 
ادامه داد: مخلوط آرد باقلا و آرد جو برای درمان ضرب خوردگی موثر است همچنین 
باقلای تازه به صورت آب پز در درمان یبوست معجزه می کند. آذرفر گفت: دم کرده گل 
باقلا برای درمان و تسکین میگرن مفید بوده و مصرف باقلایی که با آب و سرکه پخته 
شده است برای درمان اسهال نیز موثر است.  وی در پایان گفت: در استفاده از باقلا به 
خاطر داشته باشید که برخی به شدت به این گیاه حساسیت دارند، پس حتما اگر پس 

از مصرف دچار آلرژی شدید فورا به پزشک مراجعه نمایید.

یک متخصص تغذیه  مطرح کرد

توصیههاییبرایجلوگیریازچاقی
درماهرمضان

به گفته یک متخصص تغذیه، مصرف بیش از حد شیرینی و شربت باعث افزایش 
ناگهانی قند خون و ترشح انسولین در بدن می شد و در نهایت فرد دچار اضافه وزن 

و چاقی خواهد شد. 
دکتر مریم مظاهریان متخصص تغذیه و رژیم درمانی در بیان توصیه های تغذیه ای 
به روزه داران اظهار کرد: بدن انسان در طول روز تمام انرژی خود را مصرف می کند 
بنابراین در افطار علاوه بر اینکه گرسنگی را رفع می کنیم باید ذخایر تخلیه شده 
ماهیچه ها و کبد را به بدن برگردانیم. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی در ادامه اضافه 
کرد: مواد غذایی باید به گونه ای مصرف شود که جذب قند و مواد مغذی صورت بگیرد.

وی همچنین تاکید کرد: توصیه می کنیم حدود 15 تا 20 انرژی لازم در طی روز در 
وعده افطار دریافت شود. بهتر است که افطار را با غذای ولرم و قندی خیلی سبک مانند 

فرنی و سوپ و یا آش بدون حبوبات و مقداری آب گرم و خرما شروع کنیم.
دکتر مظاهریان همچنین بیان داشت: روزه داران از خوردن آجیل، بستنی، چیپس، 

گوشت، ماست و شیر پرچرب در هنگام افطار جدا خودداری کنند. 
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد: همچنین نباید شیرینی ها و شربت 
را در هنگام افطار بیش از حد مصرف کرد زیرا مصرف بیش از حد این نوع خوراکی ها 
و نوشیدنی ها باعث افزایش ناگهانی قند خون و ترشح انسولین در بدن می شود و بعد 
از مدتی فرد برای جبران گرسنگی و ضعف خود از مواد شیرین استفاده می کند و در 

نهایت دچار اضافه وزن و چاقی خواهد شد. 
دکتر مظاهریان در ادامه تاکید کرد: روزه داران باید توجه داشته باشند که 20 دقیقه 
را صرف خوردن افطاری کنند و علاوه بر این هرگز غذا را به سرعت نخورند تا دچار 
مشکلات معده نشوند. این متخصص تغذیه و رژیم درمانی در پایان مطلب خود در یک 
برنامه رادیویی یادآور شد: یک ساعت بعد از اتمام افطار می توان ورزش ملایمی را انجام 

داد ضمن اینکه خوردن آب را در فاصله افطار تا سحر فراموش نکنند.

دیابتیهاسیببخورند
سیب میان وعده مغذی است اما آیا قند و کربوهیدارت موجود در آن برای مبتلایان 

به دیابت مضر نیست؟
طبق اعلام انجمن دیابت آمریکا، اگرچه سیب و میوه های دیگر حاوی قند و 
کربوهیدارت هستند مصرف آنها برای مبتلایان به دیابت نوع یک یا دو مشکل ساز 
نیست. سیب حاوی انواع مختلف قند است و فیبر خوراکی و مواد معدنی دیگر در آن 
وجود دارد. البته لازم است فرد مبتلا به دیابت از چگونگی تاثیر این میوه بر وضعیت 
سلامتی اش آگاه باشد. علاوه بر این، فرد مبتلا به دیابت باید نسبت به کربوهیدارت 
مصرفی خود آگاه باشد تا مطمئن شود سطح قند خون بدنش در تمام طول روز 
ثابت باقی می ماند.  بیشتر مواد معدنی موجود در سیب، شکل طبیعی فروکتوز است 
و نسبت به دیگر انواع قندها می تواند تاثیر متفاوتی روی بدن داشته باشد. ضمن آنکه 
فروکتوز با قند فراوری شده موجود در خوراکی های بسته بندی شده از قبیل شکلات 
و بیسکویت متفاوت است. اخیرا مطالعه ای انجام گرفت که نشان داد جایگزین کردن 
گلوکز یا ساکاروز با فروکتوز می تواند میزان قند و انسولین در جریان خون را پس از 
صرف وعده غذایی کاهش دهد. یک عدد سیب متوسط حاوی چهار گرم فیبر خوراکی 
است که این فیبر جذب قند در بدن را کند و در نتیجه به پیشگیری از افزایش قند و 

انسولین کمک می کند.
همچنین سیب تاثیر کمی بر سطح قند خون و انسولین در بدن دارد و از میوه های با 

شاخص گلیسمی پایین و مناسب برای مبتلایان به دیابت است.
به گزارش میدکال نیوز تودی، با این وجود ضرورت دارد افراد پس از مصرف سیب 

هرگونه تغییر در قند خون را کنترل کنند.

مس یک ماده معدنی ضروری است که نقش های مختلفی در بدن انسان ایفا می 
کند. به عنوان مثال، این ماده مغذی به حفظ سوخت و ساز سالم، تقویت استخوان ها 

و حصول اطمینان از عملکرد درست سیستم عصبی کمک می کند.
اگرچه کمبود مس شرایطی نادر است، اما به نظر می رسد امروزه افراد کمتری به 
میزان کافی از این ماده معدنی دریافت می کنند. مصرف ناکافی مس ممکن است در 

نهایت به کمبود این ماده مغذی منجر شود که می تواند خطرناک باشد.
از دیگر دلایل کمبود مس می توان به بیماری سلیاک، عمل های جراحی که دستگاه 
گوارش را تحت تاثیر قرار می دهند و مصرف بیش از حد روی اشاره کرد. روی برای 

جذب در بدن با مس رقابت می کند.
در ادامه با برخی نشانه ها و علائم کمبود مس در بدن بیشتر آشنا می شویم.

خستگی و ضعف 
کمبود مس ممکن است یکی از دلایل بسیاری باشد که به خستگی و ضعف منجر 

می شوند.
مس برای جذب آهن از روده ضروری است. زمانی که سطوح مس کم است، بدن 
آهن کمتری جذب می کند. این می تواند موجب کم خونی ناشی از فقر آهن شود 
که در این شرایط بدن قادر به حمل اکسیژن کافی به بافت های خود نیست. کمبود 
اکسیژن می تواند شما را تضعیف کرده و به سادگی احساس خستگی در شما شکل 

بگیرد.
چندین مطالعه حیوانی نشان داده اند که کمبود مس ممکن است موجب کم خونی 

شود.
افزون بر این، سلول ها از مس برای تولید آدنوزین تری فسفات )ATP(، منبع اصلی 
انرژی بدن، استفاده می کنند. این به معنای آن است که کمبود مس می تواند بر 

سطوح انرژی تاثیرگذار باشد که بار دیگر خستگی و ضعف را به همراه دارد.
خوشبختانه، دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از مس می تواند به بهبود کم خونی 

ناشی از کمبود مس کمک کند.
بیماری مکرر 

افرادی که زیاد بیمار می شوند ممکن است با کمبود مس مواجه باشند. این به دلیل 
آن است که مس نقش مهمی در حفظ و نگهداری از یک سیستم ایمنی سالم ایفا 

می کند.
زمانی که سطوح مس کم است، بدن انسان ممکن است در تولید سلول های ایمنی با 
مشکل مواجه شود. این می تواند کاهش چشمگیر گلبول های سفید را به همراه داشته 

و توانایی بدن در مبارزه با عفونت را در معرض خطر قرار دهد.
مطالعات نشان داده اند که کمبود مس می تواند به طور قابل توجهی تولید نوتروفیل 
ها، گلبول های سفیدی که به عنوان نخستین خط دفاعی بدن عمل می کنند را 

کاهش دهد.

خوشبختانه، دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از مس می تواند به معکوس کردن 
اثرات ایجاد شده کمک کند.

استخوان های ضعیف و شکننده 
پوکی استخوان شرایطی است که به واسطه استخوان های ضعیف و شکننده تعریف 
می شود. احتمال ابتلا به این شرایط با افزایش سن بیشتر می شود و با کمبود مس 

نیز پیوند خورده است.
مس در فرآیندهایی که پیوندهای متقابل درون استخوان ها را ایجاد می کنند، نقش 

دارد. این پیوندها از سلامت و استحکام استخوان ها اطمینان حاصل می کنند.
همچنین، مس بدن را به ساخت استئوبلاست های بیشتر تشویق می کند که این 

سلول ها به تغییر شکل و تقویت بافت استخوانی کمک می کنند.
مشکلات حافظه و یادگیری 

کمبود مس می تواند یادگیری و یادآوری را دشوارتر سازد. این به دلیل آن است که 
مس نقش مهمی در عملکرد و توسعه مغز ایفا می کند.

آنزیم هایی که به تامین انرژی مغز کمک می کنند از مس استفاده می کنند، این ماده 
معدنی به سیستم دفاعی مغز کمک می کند و سیگنال ها را در بدن تقویت می کند.

در مقابل، کمبود مس با بیماری هایی که رشد مغز را متوقف می کنند یا بر توانایی 
یادگیری و یادآوری اثر گذار هستند، مانند بیماری آلزایمر، پیوند خورده است.

نتایج یک مطالعه نشان داد که سطوح مس در مغز افراد مبتلا به بیماری آلزایمر تا 
70 درصد کمتر از افراد سالم بوده است.

دشواری در راه رفتن 
افرادی که کمبود مس دارند ممکن است در راه رفتن با مشکل و دشواری مواجه 
شوند. آنزیم ها از مس برای حفظ سلامت مطلوب نخاع استفاده می کنند. برخی آنزیم 
ها به عایق سازی نخاع کمک می کنند، از این رو سیگنال ها می توانند بین مغز و 

بدن تقویت شوند.
کمبود مس ممکن است موجب عملکرد نامطلوب آنزیم ها شود که به ضعف عایق 
سازی نخاع منجر می شود. این شرایط از تقویت مناسب سیگنال ها پیشگیری می 
کند. مطالعات صورت گرفته روی سوژه های حیوانی نشان داده اند که کمبود مس 

ممکن است عایق سازی نخاع را تا 56 درصد کاهش دهد.
راه رفتن به واسطه رد و بدل شدن سیگنال ها بین مغز و بدن تنظیم می شود. از 
آنجایی که این سیگنال ها تحت تاثیر قرار می گیرند، کمبود مس ممکن است موجب 

از دست رفتن هماهنگی و بروز بی ثباتی شود.
حساسیت به سرما 

افراد مبتلا به کمبود مس ممکن است حساسیت بیشتری به سرما داشته باشند. 
مس، به همراه مواد معدنی دیگر مانند روی، به حفظ عملکرد مطلوب و بهینه غده 

تیروئید کمک می کنند.

مطالعات نشان داده اند که سطوح هورمون های تیروئید T3 و T4 رابطه نزدیکی با 
سطوح مس دارند. زمانی که سطح مس خون پایین است، سطوح این هورمون ها نیز 

افت می کند. در نتیجه، غده تیروئید ممکن است عملکرد درست خود را ارائه نکند.
از آنجایی که غده تیروئید به تنظیم سوخت و ساز و تولید گرما کمک می کند، سطوح 

پایین هورمون های تیروئید می تواند موجب حساسیت بیشتر نسبت به سرما شود.
رنگ پریدگی پوست 

رنگ پوست تا حد زیادی به واسطه رنگدانه ای به نام ملانین شکل می گیرد. افرادی 
با رنگ های پوست روشن تر نسبت به آنهایی که پوستی تیره تر دارند، به طور معمول 

دارای رنگدانه های ملانین کمتر، کوچکتر و روشن تر هستند.
آنزیم ها از مس برای تولید ملانین استفاده می کنند. از این رو، کمبود مس می تواند 

تولید این رنگدانه را تحت تاثیر قرار دهد و به رنگ پریدگی پوست منجر شود.
با این وجود، مطالعات انسانی بیشتری باید صورت بگیرند تا پیوند بین پوست رنگ 

پریده و کمبود مس دقیق تر بررسی شود.
سفید شدن زودرس مو 

رنگ مو نیز به واسطه رنگدانه ملانین شکل می گیرد. از آنجایی که سطوح کم مس 
می تواند بر تولید ملانین تاثیرگذار باشد، کمبود این ماده معدنی ممکن است به سفید 

شدن زودرس مو منجر شود.
مطالعاتی که درباره کمبود مس و تولید رنگدانه ملانین صورت گرفته اند اما به طور 
ویژه پژوهش های چندانی درباره پیوند کمبود مس و سفید شدن مو انجام نشده است. 

برای روشن تر شدن این ارتباط به پژوهش های انسانی بیشتری نیاز است.
از دست دادن بینایی 

از دست دادن بینایی شرایطی جدی محسوب می شود که ممکن است به واسطه 
کمبود بلند مدت مس رخ دهد. آنزیم های بسیاری که به حفظ عملکرد درست سیستم 
عصبی کمک می کنند از مس استفاده می کنند. این به معنای آن است که کمبود 

مس می تواند موجب بروز مشکلاتی در سیستم عصبی، از جمله نابینایی شود.
به نظر می رسد از دست دادن بینایی به دلیل کمبود مس بیشتر بین افرادی که 
عمل جراحی در بخش دستگاه گوارش خود داشته اند، مانند جراحی بای پس معده، 

شایع است. این جراحی ها می توانند توانایی بدن برای جذب مس را کاهش دهند.
در شرایطی که برخی شواهد نشان می دهند که نابینایی ناشی از کمبود مس برگشت 
پذیر است، برخی مطالعات نیز عدم بهبود شرایط پس از افزایش مصرف مس را نشان 

داده اند.
منابع مس 

خوشبختانه، کمبود مس نادر است زیرا مواد غذایی بسیاری برای تامین این ماده 
معدنی وجود دارند. افزون بر این، انسان به مقدار اندکی مس برای تامین مقدار مصرف 

توصیه شده روزانه )RDI( 0.9 میلی گرمی نیاز دارد.
عوارض جانبی مس بیش از حد 

در شرایطی که مس برای حفظ سلامت مطلوب بدن ضروری است، اما توجه داشته 
باشید که به مقدار کمی از آن در روز نیاز دارید. مصرف بیش از حد مس می تواند 

موجب مسمومیت با مس شود که یک نوع مسمومیت با فلز است.
مسمومیت با مس می تواند عوارض جانبی ناخوشایند و بالقوه مرگباری داشته باشد 

که از آن جمله می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- حالت تهوع

- استفراغ )غذا یا خون(
- اسهال

- معده درد
- مدفوع سیاه و قیری

- سردرد
- دشواری در تنفس
- ضربان قلب نامنظم

- فشار خون پایین
- کما

- پوست زرد رنگ )زردی(
- آسیب کلیوی
- آسیب کبدی

با این وجود، دریافت مقدار سمی از مس از یک رژیم غذایی معمولی بسیار نادر است. 
این شرایط به طور معمول در نتیجه قرار گرفتن در معرض غذا و آب آلوده یا کار در 

محیطی با سطوح بالای مس رخ می دهد.

نشانه ها و علائم 
کمبود مس 

در بدن 



محقق ایرانی با همکاری گروهی از پژوهشگران ماده ای ساخته اند که خود را 
ترمیم می کند. این ماده را می توان در تولید ماشین ها و ربات های نرم به کار برد.

کارمل مجیدی محقق ایرانی همراه گروهی از دانشمندان ماده ای ساخته اند که 
خود را ترمیم می کند. این ماده به ماشین ها امکان می دهد تا خود را حتی پس 

از  خسارت های مکانیکی زیاد ترمیم کنند.

این ماده نه تنها از لحاظ فیزیکی خود را ترمیم می کند بلکه می تواند اتصالات 
الکتریکی قطع شده را دوباره احیا کند.

این امر مزیت بزرگی برای ماشین ها و ربات هایی است که در محیط های 
خطرناک به کار گرفته می شوند. این ماده به کمک فلز مایع ساخته می شود. 
برای تولید این ماده قطره های فلز مایع در یک الاستومر)تکه سیلیکون انعطاف 

پذیر( معلق می شود.
هنگامیکه این ماده ترکیبی دچار آسیب شود، قطره ها سرازیر می شوند و به این 
ترتیب اتصالات جدیدی در نزدیکی قطره های دیگر به وجود می آورند. قطره های 
مذکور از آلیاژ گالیوم ساخته می شوند که قابلیت انتقال سیگنال های الکتریکی 
بدون اختلال را دارد. این ماده می تواند برق یا اطلاعات را از روی بخش های ترک 

خورده، سوراخ شده و حتی قسمت های جدا شده نیز انتقال دهد.
مجیدی در این باره می گوید: اگر ما بخواهیم ماشین هایی بسازیم که با 
بدن انسان و محیط زیست سازگارتر باشند، باید آنها را از موادی جدید تهیه 
کنیم. کارآمدی مواد خود ترمیمی می تواند به تولید ماشین ها و دستگاه های 
الکترونیکی نرمی تبدیل شود که مقاومت خارق العاده ای در برابر بافت ها و 

ارگانیسم های طبیعی و نرم دارد.

ارتباطبینسرطانسینهوساعتدرونیبدنمحققایرانیمادهخودترمیمساخت
کشفشد

محققان ثابت کرده اند که اختلال در ساعت درونی بدن با افزایش خطر سرطان سینه 
ارتباط مستقیم دارد و این اختلال موجب افزایش خطر پیشرفت سرطان، چاقی، بیماری 

های عصبی عضلانی نیز می شود.
محققان دانشگاه A&M تگزاس، ژن دیگری نیز شناسایی کرده اند که روی سرطان 

سینه اثر می گذارد و با ریتم سیرکادین بدن مرتبط است.
این محققان به سرپرستی پروفسور پورتر دریافته اند که Per2(Period2( که یک 
مکانیسم تنظیمی درون ساعت پیرامونی هر سلول است، نقش مهمی را در تکوین غدد 
پستانی پستانداران بازی می کند و زمانی که سرکوب شود منجر به اختلال در تکوین غدد 
در موش می شود. این یافته را می توان به سایر شواهد موجود افزود که اختلال در ریتم 
سیرکادین موجب افزایش خطر پیشرفت سرطان، چاقی، بیماری های عصبی عضلانی و ... 
می شود. ریتم سیرکادین بوسیله هسته سوپراکیاسماتیک )SCN( در هیپوتالاموس قدامی 
تنظیم می شود. علاوه بر هماهنگ سازی الگوهای خواب ما، هسته سوپراکیاسماتیک سایر 
ساعت های محیطی موجود در بدن را نیز تنظیم می کند و یک سیکل 24 ساعته مطابق 
با شبانه روز ایجاد می کند. نه تنها ما دارای یک ساعت درونی هستیم، بلکه هر سلول ما نیز 

یکی از این ساعت ها را داراست که مطابق با ساعت درونی کلی است.
دکتر پورتر و همکارانش به ارزیابی Per2 پرداختند که یک فیدبک منفی یا ضد تعادل را 

برای فرایند ریتم سیرکادین ایجاد می کند.
فیدبک های مثبت و منفی به طور دائم در تعادل هستند و بالا و پایین می شوند. اگر 
یک فیدبک در روز بالا رود، دیگری در شب بالا می رود. در مورد Per2، زمانی که این ژن 
بیان می شود، ژنی دیگر موسوم به BMAL یا CLOCK را سرکوب می کند. آنها دریافته 
اند که Per2 عملکردی حیاتی در زمان بندی تکوین غدد پستانی دارند و در تمایز سلولی و 
تعیین هویت نقش بازی می کند. بیان Per2 در شمار زیادی از تومورهای سینه ای وجود 
ندارد که نشان دهنده نقش حفاظت کننده این ژن برای سینه است. به نظر می رسد که 
این غدد نوعی فنوتیپ دو پتانسیله )bipotent( دارند و نیمی از راه سرطانی شدن را رفته 
اند. در واقع جهش Per2 منجر به بیان مارکرهای سلول های بنیادی در سلول های بازال 

می شود و این سلول ها را تهاجمی تر می کند.
این یافته نیز این ایده را تقویت می کند که Per2 به عنوان یک ژن سرکوب کننده 

توموری عمل می کند و با تعیین هویت سلول ها نیز مرتبط است.

سوختندوربینعكاسناساحینپرتاب
موشکفالكون9

دوربین  عکاس ناسا حین پرتاب موشک فالکون 9 کاملا سوخت و از بین رفت 
ولی خوشبختانه کارت حافظه آن سالم ماند.

"بیل اینگالس")Bill Ingalls( عکاس ناسا موفق به گرفتن تصاویر شگفت 
انگیز در هنگام پرتاب موشک "فالکون Falcon( "9 9( شرکت اسپیس ایکس 

شد. این موشک روز 22 مه پرتاب شد.
با وجود آسیب جدی که به دوربین اینگالس وارد شد، اما بازهم آن دوربین 
قادر به ثبت تصاویر، پیش از سوختن بوده است. اینگالس در حساب کاربری 
فیسبوک خود داستان دوربین سوخته خود را نوشت. اینگالس تصاویر گرفته 
شده ی خود از لحظه پرتاب موشک و تصویر دوربین سوخته شده را در حساب 
کاربری فیسبوک خود به اشتراک گذاشت. او گفت این دوربین تا آخرین لحظه 
موفق به ثبت تصاویر شد. او در پست خود اشاره ای به اینکه چه مقدار این 
دوربین از سکوی پرتاب موشک دور بود است، نکرد اما اشاره کرد که 3 دوربین 

دیگر که نزیک به سکوی پرتاب بوده اند چنین آسیبی به آنها وارد نشده است.
برای عکسبرداری از لحظه پرتاب موشک ها دوربین های کنترل از راه دور در 

مکان هایی که برای انسان ها امن نیست قرار می گیرند.

فیس بوک با کمک هوش مصنوعی سیستمی 
ملودی  به یک  را  زدن  ساخته که صدای سوت 

تبدیل می کند.
بوک  فیس  مصنوعی  هوش  تحقیقات  بخش 
سیستمی ابداع کرده که موسیقی یک ژانر یا سبک 
خاص را به طور مجازی به سبک دیگری تبدیل می 
کند. این سیستم به جای آنکه نت ها یا ویژگی های 
خاص یک سبک را تکرار کند، به شبکه عصبی 

آموزش می دهد چگونه اصواتی مشابه را بسازد.
هوش  دهد  نمی  اجازه  حتی  مذکور  سیستم 
مصنوعی سیگنال های صوتی را به خاطر بسپارد و 
به همین دلیل عامدانه اطلاعات ورودی را مخدوش 

می کند.  عملکرد این سیستم بسیار جالب است. به 
عنوان مثال با کمک این سیستم می توان سمفونی 
موزارت را به باخ تبدیل کرد. علاوه بر آن با کمک 
این سیستم می توان صدای سوت را به موسیقی 
تبدیل کرد. این فناوری برای موسیقیدانانی جذاب 
است که از ترکیب سبک های موسیقی لذت می 
اما  دارند  در ذهن  را  آهنگ خاصی  ایده  یا  برند 

ابزارهای لازم برای نواختن آن را در اختیار ندارند.
از این سیستم برای آموزش آهنگسازی نیز می 
توان استفاده کرد. فرد به جای آنکه یک ساز یا نرم 
افزار ادیت موسیقی را بیاموزد، با سوت زدن می 

تواند یک ملودی خلق کند.

پژوهشگران دانشگاه ام آی تی و موسسه آمستردام، برای رفع مشکل ترافیک، 
قایق های هوشمند خودران ابداع کرده اند.

ترافیک، یکی از خسته کننده ترین مشکلات زندگی شهری است. با این که برخی 
شرکت ها وعده داده اند در آینده تردد با تاکسی های پرنده ممکن خواهد شد، 

شهرهایی مانند آمستردام، به فکر جایگزین های بهتری هستند.
برنامه پروژه "روبوت" )RoBoat(، استفاده از قایق های خودران در کانال های 
آبی برای رساندن مسافران و خدمه به مقصد، ملحق کردن قایق ها به یکدیگر برای 
تشکیل ساختارهای شناور موقت و بررسی محیط است. این برنامه طوری طراحی 

شده که قایق ها، هوشمندتر و چابکتر شده و ساخت آنها ساده تر باشد.
اجرای این پروژه، با همکاری دانشگاه "ام آی تی" )MIT( و "موسسه آمستردام" 
صورت می گیرد.  هدف از انجام پروژه روبوت، استفاده از قایق های خودکار به جای 
تاکسی، وانت  و کامیون های حمل زباله است تا ازدحام خیابان های شلوغ، کاهش 
یابد. حتی، انجام بعضی از این خدمات شهری در شب می تواند به پاکسازی بیشتر 
جاده ها کمک کند. "دنیل راس" )Daniela Rus(، از نویسندگان این پژوهش 
می گوید: تصور کنید همه این خدمات زیرساختی که معمولا در طول روز صورت 
می گیرند، در نیمه شب و روی آب به کار روند. پژوهشگران این پروژه، قایق های 
هوشمند کوچکی را ابداع کرده اند که به تعدای حسگر و لوازم الکتریکی مجهز 
هستند. آنها به این قایق ها، توانایی محلق شدن به یکدیگر را داده اند تا ساختارهای 
شناور موقتی مانند پل ها یا حتی پلتفرم هایی برای کنسرت ها و فروشگاه ها بسازند. 
نخستین نمونه این قایق ها در سال 2016 ارائه و به مسیری در کانال آمستردام 

فرستاده شد.
اکنون، این گروه پژوهشی، طراحی قایق ها را بهبود بخشیده و ساخت قایق ها 
با استفاده از چاپ سه بعدی بدنه کشتی، ساده تر شده است. این کار، با استفاده از 
چاپگر تجاری، 60 ساعت زمان برد. این چاپگر، 16 قطعه تولید کرد که پس از 
تولید، به یکدیگر ملحق و با چندین لایه پشم شیشه مهر و موم شدند تا بدنه  قایق 

را شکل دهند. هرکدام از قایق ها، حامل یک منبع انرژی، آنتن وای فای، "سیستم 
رایانهٔ  یک   ،)IMU( "درونی اندازه گیری  "واحد  یک   ،)GPS( موقعیت"  تعیین 
کوچک و یک ریزکنترل گر هستند. واحدهای سیستم تعیین موقعیت می توانند 
موقعیت بیرونی را مشخص کنند و ردیابی داخلی هم با استفاده از سیستم بی سیم 
مافوق صدا انجام می شود. پژوهشگران برای چابکی قایق ها، پره هایی در مرکز هر 
چهار گوشه آنها گذاشتند. این کار، امکان حرکت آسان به جلو و عقب را فراهم 
می کند. نکته دیگر در ساخت این قایق ها، الگوریتم راندن آنهاست که برای استفاده 
از عواملی مانند نیروی گریز از مرکز، کشش و تغییر جرم طراحی شده است. 
"وی وانگ" )Wei Wang(، نویسنده ارشد این پژوهش می گوید: کنترل کننده، 
پویایی قایق، موقعیت کنونی آن، محدودیت های رانندگی و موقعیت مقصد را برای 
چند ثانیه بعد در نظر می گیرد تا راندن قایق را در مسیر مورد نظر بهبود بخشد.  
پژوهشگران، برای اطمینان از عملکرد الگوریتم های جدید کنترل، نخستین نمونه 
قایق را در مسیرهای مشخص، آزمایش کردند. پس از انجام 10 آزمایش، اشتباهات 
ردیابی قایق از آنچه انتظار می رفت، کمتر شد.  بررسی های آینده این قایق ها، در 
مواجهه با امواج، جریان آب و تعداد بسیاری از مسافران و خدمه انجام خواهند شد.

هوشمصنوعیصدایسوترابهملودیتبدیلمیکند

حملونقلشهریباقایقهایهوشمندخودران



اجتماعی6

معاون استاندار قم در افتتاحیه نیروگاه خورشیدی آبفا؛

استانقممیتواندصادرکنندهانرژی
خورشیدیباشد

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم گفت: ما اگر بتوانیم مساحت 
بیابانی کویری استان قم را به نیروگاه های خورشیدی تجهیز کنیم نه تنها قادر به تأمین برق 

مورد نیاز استان هستیم بلکه صادرکننده نیز خواهیم بود.
مهندس مهرداد غضنفری در مراسم بهره برداری از فاز دوم نیروگاه خورشیدی شرکت 
آب و فاضلاب استان قم، این شرکت را از جمله دستگاه های پیش قدم در راه اندازی نیروگاه 
خورشیدی در استان دانست و اظهار داشت: آبفا نخستین دستگاهی در استان است که 
توانسته تکلیف قانونی خود را در خصوص تأمین 20 درصد برق مصرفی از انرژی های تجدید 
پذیر محقق کند. وی شرکت آب و فاضلاب را در این زمینه الگویی برای سایر دستگاه های 
اجرایی استان دانست و گفت: سایر دستگاه های استان باید از این اقدام خوب و ارزشمند که 
هم در راستای سیاست های دولت و هم در راستای صرفه جویی و افزایش بهره وری دستگاه 
است، الگوبرداری کنند. معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم نیروگاه 
خورشیدی آبفا را یک مدل انگیزشی بسیار مناسب برای کسانی که مشتاق به حرکت در این 
زمینه هستند، دانست و از مجموعه مدیریت و کارکنان شرکت آب و فاضلاب در خصوص 
اقدامات انجام شده قدردانی کرد. معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار 
قم ایران را یکی از کشورهای پتانسیل بالا در زمینه استفاده از انرژی خورشیدی دانست و 
یادآور شد: کشور ما با توجه به جغرافیای طبیعی که در آن قرار دارد توان تولید 60 هزار 

مگاوات برق را دارد.
وی با بیان اینکه تجهیز مناطق بیابانی فرصتی برای استفاده از انرژی تجدید پذیر پاک و 
ارزان را فراهم می آورد تصریح کرد: این موضوع بخشی از تکلیف ما در حوزه اقتصاد مقاومتی 

است که بر درون زایی، استفاده از ظرفیت های کشور و افزایش بهره وری تاکید دارد.
غضنفری با تاکید بر اینکه اقتصاد مقاومتی یک نسخه شفابخش برای نجات اقتصاد ایران 
از وضع موجود است، شاه کلید اقتصاد مقاومتی را بخش خصوصی دانست و اظهار داشت: در 
این زمینه اتکا به سمت استفاده از ظرفیت های داخلی و رویکرد نیز به سمت سرمایه گذاری 
بخش خصوصی است. وی با بیان اینکه باید مسیر را برای سرمایه گذاری بخش خصوصی 
هموار کنیم یادآور شد: سرمایه گذاران متعددی در این زمینه مراجعه می کنند که لازم است 

دستگاه های اجرایی مسیر را تسهیل کنند.
باید برای سرمایه گذاران توانمند فرش قرمز پهن کنیم 

معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم با اشاره به اینکه باید برای 
سرمایه گذاران توانمند در این عرصه فرش قرمز پهن کنیم گفت: متأسفانه در برخی 
از دستگاه های اجرایی مقاومت هایی در این زمینه مشاهده می شود که باعث ناامیدی 
سرمایه گذار است. وی برنامه ریزی استان را در خصوص استفاده از انرژی خورشیدی مورد 
توجه قرار داد و ابراز داشت: ما اگر بتوانیم مساحت بیابانی کویری استان قم را به نیروگاه های 
خورشیدی تجهیز کنیم نه تنها قادر به تأمین برق مورد نیاز استان هستیم بلکه صادرکننده 
نیز خواهیم بود. غضنفری ورود 20 هزار مگاوات برق به مدار را از جمله برنامه های سال جاری 
استان برشمرد و خاطرنشان کرد: پروژه بزرگ 500 مگاواتی نیز در عرصه حوض سلطان نیز 

در برنامه داریم که البته این پروژه زمان بر خواهد بود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  اعلام کرد

تأمینبیشاز۲۰درصدبرقساختماناداری
آبفاازانرژیخورشیدی

فاز دوم نیروگاه خورشیدی قم با توان تولید 25 کیلووات برق در سال و با هزینه ای بالغ بر 
یک میلیارد ریال با حضور معاون استاندار قم به بهره برداری رسید.

دکتر علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این مراسم که با 
حضور مهندس غضنفری معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استاندار قم برگزار 
شد با اشاره به ضرورت تأمین انرژی کشورها از منابع تجدید پذیر اظهار داشت: ایران با وجود 
300 روز آفتابی در سال بیش در از دوسوم مساحت خود یکی از کشورهای با پتانسیل بالا 
در زمینه انرژی خورشیدی است. وی سیاست های وزارت نیرو در راستای تأمین انرژی از 
منابع تجدید پذیر را مورد توجه قرار داد و گفت: یکی از این سیاست ها خرید تضمینی برق از 
نیروگاه های مختلف است تا بخش خصوصی نسبت به سرمایه گذاری در این زمینه ترغیب و 
تشویق شود. صادق پور با اشاره به الزام دولت مبنی بر تأمین 20 درصد از برق ساختمان های 
اداری دستگاه های دولتی از انرژی های تجدید پذیر، گفت: در این راستا شرکت آب و فاضلاب 
استان فروردین ماه سال گذشته فاز نخست نیروگاه خورشیدی خود را با ظرفیت 20 کیلووات 
به بهره برداری رساند. وی با بیان اینکه امروز فاز دوم نیروگاه خورشیدی شرکت آب و فاضلاب 
با ظرفیت 25 کیلووات و با اعتباری بالغ بر یک میلیارد ریال به مدار بهره برداری وارد می شود 
گفت: با افتتاح این نیروگاه بیش از 20 درصد نیاز برق ساختمان اداری شرکت آب و فاضلاب 

از این طریق تأمین می شود و در واقع الزام قانونی خود را در این زمینه به اجرا رسانده ایم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم خاطرنشان کرد: با بهره برداری از این نیروگاه 
توان تولید برق از انرژی خورشیدی در شرکت آب و فاضلاب به 45 کیلووات در سال رسید.

وی استفاده از انرژی خورشیدی به منظور تأمین انرژی مورد نیاز سیستم های ارتباطی 
و کنترلی در نقاط مختلف، راه اندازی فاز اول و دوم نیروگاه خورشیدی و احداث نخستین 
نیروگاه »این لاین« کشور در تصفیه خانه آب قم با ظرفیت سه مگاوات را از جمله اقدامات 
انجام شده در راستای استفاده از انرژی های تجدید پذیر در شرکت آب و فاضلاب استان قم 
برشمرد. صادق پور در پایان سخنان خود با اشاره به سایر برنامه های شرکت آب و فاضلاب در 
خصوص استفاده از انرژی های تجدید پذیر گفت: تمام تلاش ما این است  تا از ظرفیت هایی 
که در اختیار داریم به نحوه مطلوبی در راستای صرفه جویی، بهره وری بیشتر و اشتغال زایی و 

تأمین منابع مالی استفاده کنیم. 
 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

اجرای11پروژهاقتصادمقاومتیدربخش
کشاورزیقم

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از ابلاغ و اجرای 11 پروژه اقتصاد مقاومتی برخی 
بخش کشاورزی قم در سال 95 خبر داد.

محمد رضا طلایی اظهار داشت: در سال 95، 11 طرح کشاورزی به سازمان ابلاغ شد که 
مدت اجرای پنج طرح یک ساله بوده و به اتمام رسیده و 6 طرح نیز سه ساله است و همچنان 
ادامه دارد. وی با اشاره به اینکه فرآوری تختم مرغ پاستوریزه از جمله پروژه اقتصاد مقاومتی 
است، افزود: در 6 ماه اول سال افزایش تولید تخم مرغ بسیار بالا بود و بازار کشش نداشت و بر 
همین اساس رایزنی هایی برای ورود بخش خصوصی به این بخش انجام دادیم که در نهایت 

سرمایه گذاری 30 میلیارد تومانی د ر این زمینه انجام گرفت.
وی با اشاره به اینکه در این پروژه سرمایه گذاری ارزی هم صورت گرفت، بیان داشت: این 
پروژه در حال حاضر 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و با استقرار دستگاه ها، به صورت کامل 
به بهره برداری خواهد رسید. وی احداث سردخانه دو مداره با 30 درصد پیشرفت فیزیکی 
را از دیگر پروژه های اقتصاد مقاومتی در بخش کشاورزی دانست و تصریح کرد: این پروژه در 
راستای تکمیل زنجیره تولید طراحی شده که در کنار واحد پولت، واحد پرورش مرغ تخم 
گذار، واحد تکمیل زرده تخم مرغ و واحد بسته بندی قرار می گیرد. رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم با اشاره به ایجاد بانک اطلاعاتی ساختار واحدهای مرغداری ها، ادامه داد: 
تکمیل ماشین  آلات مرغداری ها با هدف صادرات از دیگر برنامه های در دست اقدام سازمان 
جهاد کشاورزی استان قم است. پرورش ماهی در گلخانه ها، توسعه گیاهان دارویی و احداث 
واحد کارخانه گلاب گیری و تولید اسانس از دیگر پروژه هایی بود که رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم به آن اشاره کرد. وی با اشاره به اینکه در گذشته در بخش گلخانه در 
استان قم خوب عمل نشده، اضافه کرد: در حال حاضر پرونده متقاضیان برای احداث 25 
هکتار گلخانه در بانک ها تشکیل شده و طی سه سال گذشته توسعه 100 درصدی گیاهان 
گلخانه ای را در استان قم شاهد هستیم. طلایی با اشاره به پیگیری هشت پروژه اقتصاد 
مقاومتی در سال گذشته گفت: زنجیره پرورش بلدرچین که در حال ساخت و ساز است 
یکی از این پروژه ها بود. وی با اشاره به قرار گرفتن پرورش ماهی های خاویاری در پروژه های 
اقتصاد مقاومتی، اظهار کرد: سال گذشته 120 کیلو خاویار صادر کردیم و بهترین خاویار 
کشور، خاویار قم بود که به فرانسه صادر شد. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: 
در سال گذشته تشکیل  15 صندوق خرد زنان روستایی در برنامه قرار داشت که با همت 
مجموعه سازمان، 21 صندوق اعتباری خرد زنان روستایی تشکیل و به بهره برداری رسید. 
وی افزود: بانک های عامل در سال گذشته 392 میلیارد تومان تسهیلات به بخش کشاورزی 
پرداخت کردند که 70 درصد مبلغ در دو سه ماه پایانی سال پرداخت شد. وی تصریح کرد: 
پروژه هایی مانند تکمیل زنجیره تولید تخم مرغ، ایجاد بانک اطلاعاتی مرغداری ها، پرورش 
بلدرچین، پرورش ماهی خاویاری و تامین آب مجتمع دامشهر از جمله پروژه های سال 97 

در بخش کشاورزی هستند که به ستاد اقتصاد مقاومتی پیشنهاد شده است.

 رییس اداره نگهداری راههای استان قم خبرداد

اجرایطرحبهسازیمحورقم-سلفچگان-
راهجرد

رییس اداره نگهداری راهها ی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم از عملیاتی 
شدن طرح بهسازی محور قم - سلفچگان - راهجرد خبرداد. 

محمدرضا زید آبادی  اظهارداشت : عملیات اجرایی این طرح از اردیبهشت ماه سالجاری 
آغاز شده است وی بازه زمانی تکمیل پروژه را ده ماهه و تاپایان سال 97 دانست و عنوان کرد 
: با توجه به شرایط ترانزیتی محور بزرگراهی قم - سلفچگان - راهجرد که حجم چشمگیری 
از مبادلات جاده ای در آن صورت می پذیرد اهتمام بر تکمیل پروژه در موعد مقرردر دستور 
کار این اداره کل قراردارد زیدآبادی مبلغ قرارداد اجرای طرح بهسازی بزرگراه قم - سلفچگان 
- راهجرد ) وبلعکس ( را افزون بر چهل میلیاردوششصد میلیون  ریال دانست وتصریح نمود : 
آیتم های ملحوظ در اجرای این طرح شامل درزگیری ، لکه گیری و روکش آسفالت میباشد 
مسئول نگهداری راههای برونشهری استان قم در خاتمه ضمن تاکید بر ضرورت رعایت کامل 
جوانب ایمنی توسط رانندگان خواستار همکاری و تعامل بیشتر با عوامل اجرایی پروژه گردید .

به مناسبت سالروز رحلت حضرت خدیجه)س( 

حضرت خدیجه)س(؛ احیاگر هویت زن مسلمان 

حضرت خدیجه)س( در پرتو آموزه های اسلام، جلوه هایی حقیقی از کمال و 
بخشش این دین الهی را به تصویر کشید و به عنوان یار و همراه همیشگی حضرت 
محمد)ص(، ایشان را در عرصه خطیر رسالت یاری رساند. اینک بانوان در جامعه 
اسلامی می توانند با تاسی از سیره این بانوی بزرگ در مسیر خودباوری و احیای 

هویت زن مسلمان گام بردارند. 
رمضان ماه برکت، رحمت و هنگامه نزول قرآن کتاب  آسمانی مسلمانان و موسم 
هدایت و تربیت به شمار می رود و انسان  ها بیش از هر زمانی از نعمت  های معنوی 
و در حقیقت از سفره گسترده الهی بهره می  برند. مروری بر رویدادهای صدر اسلام 
نشان می دهد که رمضان، بستر بسیاری از حوادث مهم بوده و گستره ای قابل تأمل 
را در فضای این وسعت الهی پدید آورده است؛ وقایعی تلخ و شیرین که به تبلور 
فراز و فرودهای خلقت انسان اشاره دارد، شماری از مهمترین وقایع این ماه مبارک 
عبارتند از: وفات حضرت ابوطالب)ع(، عقد برادری میان اصحاب، ولادت امام حسن 
مجتبی)ع(، وقوع غزوه بدر، شهادت حضرت علی )ع( و رحلت حضرت خدیجه)س(

همسر گرامی رسول خدا که یکی از رخدادهای غم انگیز در این ماه محسوب می 
شود. 

بانویی بزرگوار که دارای فضایل اخلاقی و کمال های معنوی بسیار بود و به عنوان 
یک الگوی موفق از زن مسلمان، تاثیر بسزایی در گسترش صفات نیک انسانی 
داشت. سخاوت، کرامت، ایثار و فداکاری، عفت و پاکدامنی، دوراندیشی و درایت از 

جمله فضیلت های پسندیده این بانوی بزرگ به شمار می رود. ایشان علاوه بر مکارم 
اخلاقی به کمالات علمی نیز مجهز بود. 

سرانجام این بانوی فداکار پس از سال ها تلاش و اهتمام در مسیر اعتلای اسلام 
در 65 سالگی به دیار باقی شتافت و پیامبر)ص( ایشان را با دستان مبارک خویش 
در حجون مکه )قبرستان ابوطالب( به خاک سپردند و حزن در گذشت ایشان سبب 

شد که آن سال را »عام الحزن« یعنی سال اندوه بنامند. 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به مناسبت سالروز وفات حضرت خدیجه)س( با 

»مریم معین الاسلام« استاد حوزه و دانشگاه به گفت وگو پرداخته است. 
*حضرت خدیجه )س(؛ یار و غمخوار پیامبر)ص( 

حضرت خدیجه)س( در آغاز دعوت به اسلام که پیامبر)ص( تنها بودند از جنبه 
های مختلف از ایشان پشتیبانی می کرد. او همسری همراه، مهربان و دلسوز بود و 
ضمن همدلی، پیوسته از پیامبر)ص( پشتیبانی به عمل می آورد. وی هرگز از رنج  
ها و گرفتاری  هایی که در مسیر اعلام رسالت حضرت محمد)ص( با آن روبه رو می 
شد، شکایتی نکرد و موجب تضعیف روحیه همسرش نشد و این همراهی و همدلی 
از کمک های مالی نیز بالاتر بود. هنگامی که مشرکان مکه بر تحریم اقتصادی و 
اجتماعی بنی هاشم، هم  پیمان شدند و آنان را در شعب ابی طالب محصور و از 
هرگونه ارتباط آنها با قبیله های دیگر ممانعت کردند، در چنین شرایطی حضرت 
خدیجه)س( با تلاش های خود به شعب آذوقه می آورد و مانع از سخت شدن 

شرایط برای یاران پیامبر)ص( می شد. 
*ترویج و تبلیغ دین اسلام با کمک حضرت خدیجه)س( 

حضرت خدیجه)س( در تاریخ اسلام نقشی محوری برعهده داشت تا آنجا که پیامبر 
اسلام )ص( نقش وی را در کنار رشادت های حضرت علی )ع( موجب قوام دین 
اسلام برمی شمرند. وی به عنوان نخستین بانویی که با پذیرش دین اسلام و با توجه 
به سنت های آن روز عصر جاهلیت، تمام همت خویش را برای اعتلای اسلام بکار 
بست. نماز خواندن او در کنار پیامبر)ص( علاوه بر آن که مایه خوشحالی و آرامش 
خاطر ایشان بود، زمینه توسعه و ترویج فرهنگ اسلام را در میان دیگر زنان نیز فراهم 
می کرد . ثروت خدیجه )س( و استفاده از آن در راه دین خدا نیز تاثیری بسزا در 
پیشبرد و موفقیت انجام دادن رسالت رسول اکرم)ص( و شکل گیری و پیشرفت 
اسلام ایفا کرد زیرا هر تحول و انقلابی به پشتوانه اقتصادی نیاز دارد که این مهم در 
صدر اسلام با ثروت حضرت خدیجه )س( صورت گرفت. او تمام دستاوردهای تجاری 
خود را در اختیار پیامبر)ص( قرار می داد تا بدان وسیله ایشان بتوانند به ترویج و 

تبلیغ دین اسلام بپردازند. 
*حضرت خدیجه )س(؛ بانوی فضل و بخشش

حضرت خدیجه )س( به عنوان یار و غمخوار پیامبر)ص( الگویی موفق از زن 
مسلمان را به جامعه معرفی کرد و در عصر جاهلیت که زنان از جایگاه خاصی 
برخوردار نبودند توانست جایگاه و نقش خود را به عنوان یک زن مسلمان به خوبی 
بشناساند و زمانی به تجارت پاک، حلال و بدون ربا دست زد که این رسم آنچنان در 
جامعه جاهلیت رواج نداشت و رباخواری رسم معمول آنها بود. وی با قدرت عقلانی 

و خردمندی که داشت موفق شد تجارت خود را رونق بخشد. 
از این رو این بانوی بزرگوار که یکی از سرمایه های دین اسلام به شمار می رود 
می تواند همچون یک الگوی شایسته در جامعه برای بانوان و دختران معرفی شود 
تا با الهام گیری از زندگی این بزرگوار به عنوان یک همسر، مادر و فردی موفق در 
تجارت جامعه ای به دور از آسیب های اجتماعی خانواده هایی سالم داشته باشیم. 

امروز اگر جامعه بخواهد به دنبال یک الگوی کامل برای بانوان باشد می تواند 
حضرت خدیجه )س( را انتخاب کند. وی امور خانه رسول خدا)ص( را به درستی 
اداره می کرد و در شرایط سخت ایشان را تنها نگذاشت و با خدمت پایدار خود 

موجب استمرار اسلام ناب و پاسداری از معارف اصیل دین اسلام شد. 
*معرفی و شناخت حضرت خدیجه)س( برای جامعه امروز 

امروزه باید حضرت خدیجه )س( را به عنوان یکی از شخصیت های تاثیرگذار در 
شکل گیری اسلام در جامعه معرفی کرد زیرا نقش و جایگاه این بانوی بزرگوار در 
تاریخ اسلام با غفلت های جدی روبرو بوده است. معرفی ایشان با استفاده از هنر، 
ادبیات و . . . می تواند باعث شناخت و آگاهی جامعه نسبت به وی شود اما این میراث 

دینی که در اسلام وجود دارد کمتر مورد توجه قرار گرفته است. 
زنان مسلمان می توانند از ایثار و گذشت حضرت خدیجه)س( به عنوان الگویی والا 
درس بگیرند. همدلی با همسر یکی از ویژگی ها برجسته آن حضرت محسوب می 
شود. زنان می بایست با بررسی زندگی این بانوی بزرگ در مسیر تعامل و همیاری 
گام بردارند و برای ساختن زندگی خوب بکوشند. ایشان تمامی اموال خویش را بی 
ریا در اختیار رسول خدا)ص( قرار داد و هرگز از ثروت خود سخنی به میان نیاورد، 
البته زندگی حضرت خدیجه)س( می تواند درسی مهم و سازنده برای تمامی بانوان 

باشد. 
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در ماه میهمانی خدا، قرآن و ترویج معارف این کتاب الهی 
محور فعالیت های متنوع فرهنگی در قالب برپایی نمایشگاه، 
آیین های جزء خوانی، محافل قرائت قرآن و برنامه های 

تفسیر در شهر مقدس قم است. 
شهر قم که از هفته ها پیش از آغاز ماه مبارک رمضان، 
با برنامه های مختلف در ماه رجب و به ویژه در ایام جشن 
های شعبانیه خود را آماده برای حضور در این ضیافت الهی 
می کند، با حلول ماه مبارک رمضان، محافل انس با قرآن 
کریم و ویژه برنامه های متنوع این ماه علاوه بر حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران، در 
بقاع متبرک امامزادگان و سایر اماکن مذهبی و فرهنگی 

آغاز شده است.
برگزاری روزانه 24 مراسم جزء خوانی در اماکن مقدس 
و بقاع متبرک امامزادگان این استان، برگزاری 200 مراسم 
جزء خوانی و تفسیر در مساجد قم، تجلیل از 150 برگزیده 
مسابقات قرآنی، برگزاری محافل فرهنگی و قرآنی در 13 
بوستان قم و همچنین برگزاری ششمین نمایشگاه قرآن 

بخشی از برنامه های فرهنگی قم در ماه رمضان است.
 برگزاری برنامه های متنوع قرآنی در استان قم

ارشاد  و  فرهنگ  اداره کل  عترت  و  قرآن  دفتر  مسئول 
اسلامی استان قم در گفت و گو با خبرنگار ایرنا تصریح کرد: 
در ماه مبارک رمضان، در حرم حضرت معصومه)س( روزانه 
سه محفل جزء خوانی قرآنی، در مسجد جمکران روزانه یک 
محفل جزء خوانی و در 10 بقاع متبرک امامزادگان استان 

روزانه 2 مراسم جزء خوانی برگزار می شود.
سید مرتضی میرعرب رضی با اشاره به تلاش تمام دستگاه 
های فرهنگی برای ترویج بیش از پیش فرهنگ قرائت قرآن 
در ماه مبارک رمضان گفت: روزانه در اکثر مساجد قم با 
همکاری کانون های فرهنگی و هنری مساجد این شهر در 
نوبت های مختلف مراسم جزء خوانی قرآن کریم برگزار می 
شود، ضمن این که برای ترویج فرهنگ قرآن خوانی در این 
ماه مبارک برنامه های ویژه قرآنی در قالب قرائت قرآن، 

تواشیح و مسابقات قرآنی در روستاهای قم ترتیب می یابد.
برگزیدگان  از  تجلیل  مراسم  برگزاری  از  همچنین  وی 

گفت:  و  داد  خبر  ماه  این  در  قرآن  سراسری  مسابقات 
اسفندماه سال گذشته برای نخستین بار مسابقه قرانی به 
صورت مشترک بین اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
سازمان اوقاف با حضور 9 هزار و 400 قرآن آموز برگزار شد 
که در مراسمی از 150 تن از نفرات برگزیده این مسابقه در 
رشته های مختلف از جمله حفظ، ترتیل، مفاهیم و نیز اذان 

و اقامه تجلیل خواهد شد.
ارشاد  و  فرهنگ  اداره کل  عترت  و  قرآن  دفتر  مسئول 
افتتاح ششمین  با اشاره به  اسلامی استان قم همچنین 
نمایشگاه قرآن و عترت این استان در ماه مبارک رمضان 
گفت: در این نمایشگاه که ششم خرداد ماه در مجتمع 
ناشران قم افتتاح می شود و تا 12 خرداد ماه ادامه خواهد 
داشت، آخرین دستاوردهای قرآنی استان به نمایش گذاشته 

تبلیغات  سازمان  همکاری  با  داد:  ادامه  وی  شد.  خواهد 
اسلامی جلسات تفسیر قرآن در ماه مبارک رمضان توسط 

ائمه جماعات در 200 مسجد شهر قم ترتیب می یابد.
 برگزاری محافل فرهنگی و قرآنی 

در 13 بوستان قم
مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری 
قم نیز در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، با اشاره به برگزاری 
برنامه های فرهنگی در نمازخانه 13 بوستان این شهر گفت: 
در بوستان های مهم سطح شهر قم با همکاری فعالان و 
مبلغان فرهنگی، برنامه های ویژه ای از جمله بیان احکام، 
مشاوره، اجرای برنامه های فرهنگی و برنامه های فرهنگی 

ویژه کودکان در نمازخانه این بوستان ها برگزار می شود.
مجید رفیعی ادامه داد: این ویژه برنامه های فرهنگی تا 

از نماز مغرب و عشا در نمازخانه  پایان ماه رمضان پس 
بوستان های قم ادامه خواهد شد.

وی، اجرای برنامه های قرآنی حول محور محلات قم را 
ورزشی  و  هنری  فرهنگی،  سازمان  های  برنامه  دیگر  از 
شهرداری قم در ماه رمضان دانست و گفت: تلاوت قرآن، 
اجرای ختم قرآن و همچنین جزء خوانی قرآن کریم روزانه 
در بوستان های شهدای آذر، اطلس شهرک قائم و منطقه 

نیروگاه برگزار می شود.
وی از برگزاری جشن تکلیف چهار هزار دختر و پسر در قم 
خبر داد و گفت: این برنامه با مشارکت شهرداری در مصلای 

قدس قم ترتیب می یابد.
برگزاری ششمین نمایشگاه قرآن قم 

در ماه رمضان
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم نیز در گفت و گو 
با خبرنگار ایرنا با اشاره به افتتاح ششمین نمایشگاه قرآن 
استان در ششم خرداد ماه گفت: در این نمایشگاه علاوه بر 
عرضه آخرین کتاب های چاپ شده ناشران قم در حوزه 
علوم قرآنی، نرم افزارهای قرآنی، محصولات فرهنگی و قرآنی 

و صنایع دستی و هنری با موضوع قرآن ارائه می شود.
درصدی  تا 40  تخفیف 20  به  اشاره  با  خرمی  حمید 
در این نمایشگاه گفت: ششمین نمایشگاه قرآن کریم در 
مجتمع ناشران این استان برپا می شود به گونه ای که تمام 
پنج طبقه تجاری این مجتمع به بخش های مختلف این 
نمایشگاه شامل امور خیریه، انتشارات قرآنی، صنایع دستی، 
بخش ویژه کودک و نوجوان و اجرای زنده محافل و مسابقه 
های قرآنی اختصاص یافته است. رئیس اتحادیه ناشران و 
کتابفروشان قم ادامه داد: این نمایشگاه که از ساعت 21:30 
تا 2 بامداد میزبان علاقه مندان است پس از یک هفته 

فعالیت در 12 خرداماه به کار خود پایان خواهد داد.
مجتمع ناشران قم در سه هزار و 200 متر و 30 هزار 
مترمربع بنا در 11 طبقه و 330 واحد تجاری شامل پنج 
طبقه تجاری، سه طبقه اداری و سه طبقه پارکینگ ساخته 
شده است. این مجتمع در خرداد ماه 1392 با حضور وزیر 

وقت فرهنگ و ارشاد اسلامی به بهره برداری رسید.

برپایی نمایشگاه، جزء خوانی، محافل قرائت  وتفسیر قرآن 

قرآن،محوربرنامههایفرهنگیقمدرماهرمضان

ایمن سادات موسوی نژاد 

روزانه شاهد کودکانی هستیم که ساعات روز خود را به جای مدرسه در خیابان ها سپری 
می کنند تا منبع درآمدی داشته و به معیشت خانواده خود کمک کنند اینگونه کودکان به 
دلیل نیاز و فقر از تحصیل فاصله می گیرند در حالی که بسیاری از آنها از استعداد فراوانی 

در امر تحصیل برخوردار هستند.
کنار پیاده رو چمباتمه زده بود، دستانش را دور صورتش قاب کرده و روی زانوانش 
قرار داده بود. ترازویی جلوی خود داشت. چشمانش نظاره گر کفش های عابران پیاده بود. 
برخی از عابران از مقابلش عبور می کردند، برخی در ازای رفتن روی ترازو و برخی از روی 

دلسوزی پولی به او کمک می کردند.
روزهای عمر خود را در دوران کودکی مجبور بود در کنار پیاده رو سپری کند تا بتواند 
بخشی از هزینه های خانواده خود را تأمین کند و دیگر زمان و انرژی برای تحصیل برای او 

باقی نمی ماند در حالی که تحصیل آرزوی دیرینه اش بود.
تعداد چنین کودکانی کم نیست. آنها مجبور هستند برای گذران زندگی و سیر کردن 
شکم خود به فال فروشی، گل فروشی، پاک کردن شیشه خودروها و... پشت چراغ قرمز 

بپردازند و واحدهای درسی خود را به جای مدرسه در خیابان پاس کنند.
مؤسسه دارالاکرام برای تحقق آرزوی این کودکان در مسیر تحصیل با »شعار تحصیل 
حق همه کودکان است« تأسیس شده  است. یکی از هشت شعبه این مؤسسه در قم 
واقع شده و به تأمین هزینه های تحصیل فرزندان بی سرپرست و نیازمند از دوره ابتدایی 

تا سطوح عالی می پردازد تا به دلیل نیازهای اقتصادی مجبور به ترک تحصیل نباشند.
دهشیری می گوید: شعبه قم این مؤسسه از سال 93 فعالیت خود را آغاز کرده و اکنون 
261 دانش آموز که همه مانند فرزندان خودم هستند در سال تحصیلی 96ـ95 بورسیه 
موسسه شده اند که بر اساس تفاهم نامه با بهزیستی و کمیته امداد 177 نفر از مددجویان 

کمیته امداد و 23 نفر از بهزیستی زیر پوشش قرار گرفته اند.
بر اساس ارزیابی صورت گرفته 66 نفر از دانش آموزان این مؤسسه بیش از 50 درصد 
پیشرفت تحصیلی داشتند و 19 نفر از دانش آموزان نفرات برتر مدرسه و استان و 11 نفر 
از دانش آموزان در رشته های ورزشی دارای حکم قهرمانی هستند و 6 نفر از دانش آموزان 

در مدارس تیزهوشان و نمونه دولتی با معدل بالای 19 قبول شده اند.
به گفته منوچهر دهشیری، مدیر مؤسسه دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس شعبه قم 
کمترین حقوق ماهیانه هر دانش آموز 110 هزار تومان است و حداکثری برای آن تعیین 
نشده است. دانش آموز بر اساس پیشرفت تحصیلی حقوق بیشتری دریافت می کند اکنون 

آخرین واریزی حقوق برای کل دانش آموزان 38 میلیون تومان در ماه بوده است.
آنچه مشاهده می شود همکاری بانیان، حامیان و همیاران در این مؤسسه است و همه 

آمده اند تا مانند فرشتگانی زمینه تحصیل این دانش آموزان را فراهم کنند
 می خواهم حامی باشم

»سیده ریحانه«، هفتم متوسطه، معدل 15.29، 70 هزار تومان باقی مانده....
این نمونه اطلاعاتی است که در سایت به مهربانی در اختیار متقاضیان حامی قرار می گیرد 
به طوری که در صورت موافقت حامی، مبلغ واریزی هر حامی به حساب دانش آموزان واریز 

و گزارش آن برای حامی ارسال می شود.
می خواهم دانش آموزی معرفی کنم و می خواهم بانی باشم از دیگر امکانات سایت به 
مهربانی است. دانش آموزان زیر پوشش علاوه بر بهره مندی از بورسیه تحصیلی در هر ماه از 
پرداخت های تشویقی، خدماتی مانند سبد کالا، لوازم التحریر، کیف و کفش و کلاس های 

درسی و تقویتی بهره مند می شوند.
دهشیری می گوید: حامیان از طریق پایگاه اطلاع رسانی به مهربانی و به صورت مستقیم 
حامی دار می شوند مراحل حامی دار شدن دانش آموزان به این صورت است که پس از تأیید 

وضعیت، دانش آموز منتظر بورسیه است تا حامی عهده دار هزینه هایش شود.
وی ادامه می دهد: زمانی که 70 درصد پول مورد نیاز تأمین شد دانش آموز در سیستم 

قرار می گیرد تا خدمات مورد نیاز به او ارائه شود.
به دانش آموزان برتر جایزه ای اهدا و همچنین کارگاه هایی برای مادران به صورت هر ماه 
دو جلسه و جلسات مشاوره فردی و تحصیلی و خانوادگی به در خواست مددکاران برای 

کل خانواده برگزار می شود.
 همکاری 50 همیار با مؤسسه دارالاکرام

مدیر مؤسسه دارالاکرام حضرت ابوالفضل العباس شعبه قم با بیان اینکه دو کارمند در 
مؤسسه دارالاکرام مشغول فعالیت هستند می گوید: 50 نفر همیار در قالب پزشک، راننده 
و معلمان، مشاور و 77 نفر مددکار با مؤسسه به صورت افتخاری همکاری دارند که حتی 
یک ریال نیز از مؤسسه دریافت نمی کنند. مددکاران گزارشاتی از وضعیت دانش آموزان 

زیر پوشش ارائه می دهند.
به گفته وی بیش از 40 نفر معلم با مؤسسه همکاری دارند و نسبت به برگزاری کلاس ها 

ویژه دانش آموزان فعالیت می کنند.
دهشیری خاطرنشان می کند: همیاران پزشک خوبی با مؤسسه همکاری دارند. در 
صورتی که دانش آموزان بیمار شوند دکتر همیار برای ارائه خدمات وجود دارد. از دیگر 
همیاران می توان به آزمایشگاه ها و درمانگاه ها اشاره کرد که در صورت نیاز دانش آموزان از 

خدمات رایگان آنها استفاده می کنند.
وی در زمینه شرایط مؤسسه این مطلب را عنوان می کند که هیچ معلم، وکیل و مشاوری 
به منازل دانش آموزان زیر پوشش فرستاده نمی شود بلکه شرایط دریافت خدمات در 
مؤسسه یا مکان دیگر فراهم می شود. به گفته مدیر مؤسسه دارالاکرام حضرت ابوالفضل 
العباس شعبه قم 70 تا 80 نفر از دانش آموزان شعبه قم از ایرانیان مقیم کانادا حمایت 

می شوند و حامیان به طور مستقیم پول به حساب خانواده ها واریز می کنند
 نحوه شناسایی و تأیید دانش آموزان

هر فردی که دانش آموز بازمانده از تحصیل، یتیم یا بدسرپرست را به مؤسسه معرفی کند، 
گروه شناسایی به منزل این دانش  آموزان اعزام می شوند در صورتی که نتواند ادامه تحصیل 

دهد با مادر و فرزند قراردادی برای دریافت حقوق ماهیانه منعقد می شود.
دانش آموزان در صورت دستیابی به پیشرفت تحصیلی حقوق بیشتری دریافت می کنند و 

حتی دانش آموزان زیر پوشش کمیته امداد نیز بر اساس تحقیق پذیرش می شوند.
حامیان تنها دانش آموز را از روی اسم، عکس، سن و معدل انتخاب می کنند و به هیچ 
یک از آنها اجازه داده نمی شود به خانه آنها برود؛ حتی حامیانی که در امر حمایت 20 تا 
30 دانش آموز همکاری دارند. دهشیری معتقد است هر کسی بداند پول ها در چه بخشی 

هزینه می شود کمک می کند و اکنون 150 نفر حامی با مؤسسه همکاری دارند.
بانیان در زمینه هزینه های مؤسسه همکاری می کنند و خیرانی در تأمین هزینه هایی 
مانند افطاری و سبد کالا مشارکت دارند. برگزاری کلاس قرآن در دارالقرآن های معتبر، 
تهیه 28 جهیزیه برای خانواده های زیر پوشش، تامین هشت مورد رهن منزل، تامین کمک 
هزینه اشتغال برای 21 خانواده، توانمندسازی 27 خانواده، معرفی به پزشکان عمومی، 
متخصص، آزمایشگاه، رادیولوژی، سونوگرافی و دندانپزشکی، عمل جراحی، تهیه دارو برای 
نیازمندان، تهیه 37 دستگاه بخاری، آبگرمکن و یخچال برای خانواده های نیازمند، برپایی 
اردوهای یک روزه شهری برای مادران و فرزندان، اعزام 27 نفر به مشهد مقدس و چهار نفر 

به کربلا و عیادت از بیماران هر خانواده از دیگر فعالیت های این مؤسسه است.
با توجه به فرارسیدن ایام رمضان توزیع سبد کالا به ارزش 150 هزار تومان در قالب برنج 
ایرانی مرغوب، یک بسته خرما، پنیر، روغن و مرغ صورت می گیرد. طرح سفره های اطعام 
در پنج نوبت با شرکت هزار و 100 نفر از خانواده های دانش آموزان زیر پوشش اجرا شده 
است. کودکان کار و نیازمند در سنین پایین زندگی در کنار خیابان را تجربه می کنند و 
با وجود تمایل شخصی و  استعداد از تحصیل باز می مانند در حالی که تحصیل حق همه 
کودکان است بنابراین فعالیت چنین مؤسساتی می توانند زمینه تحصیل را برای کودکان 

فراهم کنند.

گفت وگو با مردی که 261 فرزند دارد

وقتیهزینهتحصیلازکاناداتامینمیشود






